
Zpravodaj města Bzenec I 15. června 2023

Když jedna z Drmolic slaví krásné kulaté 
narozeniny, tak samozřejmě musíme být 
u toho.
Oslava bude velká, hostů mnoho, a tak 
si nesmíme udělat ostudu. Nacvičujeme 
a nacvičujeme nejen zpívání, ale i scénky 
a jiné „blbiny“. Jak prohlásila jedna naše 
nejmenovaná členka: „Na blbiny jsme 
expertky.“ Její tvrzení se potvrdilo. Oslava 

byla velká a hlavně veselá. Tak 
Marti, zase za 50 let!
Bzenecký fašank na kulturním 
domě se neobejde bez koštu sli-
vovice. Letos jsme ho měly na 
starosti my. Naše drahé polovič-
ky budou mít letos nejen suchý 
únor, ale i celý rok. Slivovice 

na desinfekci krku při angínách budou 
vydávány pouze v omezeném množství, 
protože domácí zásoby jsme poněkud 
vybrakovaly, aby bylo co pít na fašanku. 
Ani slzy drahých poloviček nás ale neob-
měkčily. Sešlo se několik desítek vzorků. 
Návštěvníci určitě nemohli mít problémy 
se zpěvem, protože jejich hlasivky byly 

hojně desinfikovány.
V březnu jsme byly na dvou akcích. Po-
zvalo nás folklorní sdružení Kněždub 
jako hosty tradičního hudebního večera. 
Nálada v sále byla neskutečná. Málokdy 
vidíte, jak si publikum utírá slzy smíchu 
a zpívá s vámi z plných plic. Těšíme se na 
další setkání.
Poprvé se také letos zpívalo venku při „Jar-
ním zpívání v Kyjově.“ Atmosféra ve chvíli, 
kdy společně zpívají všichni vystupující 
při pohárku od kyjovského starosty, byla 
nádherná. Vystoupení se líbila, organizá-
torky, kyjovské Tragačnice, dodaly náruč 
vtipů a počasí nám přálo. Co více je třeba? 
Jen konstatovat, že to byla krásná akce.



Z usnesení 2. zasedání 
Zastupitelstva města 
Bzence konaného dne 
19. 12. 2022

Zastupitelstvo města
SCHVALUJE
-  Rozpočet města pro rok 2023. Závazný-

mi ukazateli rozpočtu jsou v příjmech 
stanoveny rozpočtové třídy 1 až 4, ve 
výdajích třída 5 s vyčleněnými kon-
krétními položkami 5331, 5329 a 5321, 
5323 a třída 6. Příjmy celkem činí 138 
652 tis. Kč, výdaje celkem činí 194 
617 tis. Kč, schodek rozpočtu ve výši 55 
965 tis. Kč bude vyrovnán zapojením 
zůstatku finančních prostředků z mi-
nulých let (tř. 8 financování pol. 8115). 
V rámci tohoto rozpočtu zastupitelstvo 
schvaluje uzavření veřejnoprávních 
smluv o poskytnutí neinvestiční dotace 
či daru z rozpočtu města žadatelům dle 
přílohy č. 5 k návrhu rozpočtu 2023.

-  Střednědobý výhled rozpočtu na roky 
2023-2027.

-  Aktualizace skladby a výše poplatku 
za hrobová/urnová místa na městském 
hřbitově: jednohrob 1200 Kč/10 let, 
dvojhrob 2400 Kč/10 let, urnový háj 
400 Kč/10 let, hrobka 4800 Kč/20 let 
a půlhrobka 2400 Kč/20 let. Smlouva 
bude umožňovat i rozdělení poplatku 
na několik splátek.

-  Zrušení spořicího účtu vedeného 
u ČSOB, a. s. a zřízení termínova-
ného účtu u téže banky dle nabídky 
ČSOB, a. s. Úročení činí 5,76 % p. a.

-  Zřízení „Redakční rady“ Bzeneckého 
zpravodaje, která bude pracovat ve 
tříčlenném složení (Bc. Petr Janovský, 
Ing. Iva Presová, Jaroslav Váňa ml.).

Participativní rozpočet města Bzenec
Jak funguje participativní rozpočet? 
Radnice letos vyhradila část peněz pro 
projekty, které navrhnete vy, občané. 
Právě vy totiž nejlépe víte, co je ve vašem 
okolí potřeba.

Konkrétně máme ve Bzenci vyčleněno 
500.000 Kč a až do 1. 7. 2023 můžete 
podávat své návrhy, co by se za tyto pe-
níze mělo ve městě vylepšit. V průběhu 
prázdnin budou všechny návrhy před-
staveny veřejnosti a proběhne hlasování 

o tom, který z nich město zrealizuje.
Smyslem participativního rozpoč-

tu je vtáhnout Bzenčany do dialogu 
o utváření místa, kde žijeme a ukázat, 
jak se každý z vás může na tvoření města 
podílet. Důležitou součástí participa-
tivního rozpočtu jsou veřejná setkání 
a debaty o návrzích, na nichž může 
vzniknout příjemná konstruktivní at-
mosféra v obci.

Na webových stránkách města Bzenec 

najdete podrobná pravidla i formulář, 
který je potřeba vyplnit.

Máte nápad, který by pomohl oživit 
naše město? Chcete se poradit, jak for-
mulář vyplnit nebo nahlédnout do kata-
logů různých herních a odpočinkových 
prvků pro města? Můžete mi napsat na 
e -mail mistostarostka@bzenec.cz nebo 
si domluvit schůzku radnici.
Moc se na všechny návrhy těším.

Irena Koukalová Uličná

Vážení Bzenčané,
na následujících řádcích bych Vás 

rád seznámil s některými jednáními, 
které na radnici aktuálně vedeme.

Mnozí z vás se ptají, kdy u nás bude 
zrealizována slibovaná prodejna 
Lidl. Tato společnost dle svých slov 
hodlá záměr realizovat co nejdříve 
poté, co se s vlastníkem vedlejšího 
pozemku dohodne na vzájemné dis-
pozici svých plánovaných objektů. 
Stavební povolení bylo připraveno. 
Město těmto subjektům nabídlo pro-
stor pro jednání a moderaci těchto 
diskusí tak, aby situace byla vyřeše-
na v co možná nejkratším termínu. 
Tyto schůzky město hostí a iniciuje 
již v téměř pravidelném intervalu. 
Samotné nalezení vzájemné doho-
dy je však v rukou samotných dvou 
sousedů.

Veřejným prostorem se již nějakou 
dobu nese zpráva, že je v ohrožení 
budoucnost bzenecké výrobny spol. 
PIKA. Ekonomická situace v tom-
to oboru je složitá a o osudu místní 
továrny momentálně rozhoduje ma-
teřská společnost ORKLA v Norsku. 
I když v této sféře město nemá vliv, 
zahájili jsme komunikaci i s mateř-
skou společností, vyslovili jsme zájem 
o zachování zdejší konzervárenské 
tradice i pracovních míst a nabídli 
pomocnou ruku. Definitivní roz-
hodnutí mateřské společnosti zatím 
nepadlo. S místním vrcholným man-
agementem jsme v úzkém kontaktu.

Ve věci „malého obchvatu“ město 
dále jedná se spol. KAVX o postou-
pení jejich pozemků pro umístění 
této komunikace. Toto téma je často 
diskutováno na zasedáních zastupi-

telstva. Nadřízený zástupce společ-
nosti na evropské úrovni, se kterým 
jsme si vyžádali schůzku, s postou-
pením pozemků místní pobočky 
KAVX nesouhlasí. Dalším jednáním 
se společností je pověřen současný 
starosta, místostarosta a bývalý sta-
rosta.

O větších připravovaných investič-
ních záměrech jsem Vás informoval 
v  minulém čísle, dovolte mi však 
zmínit jen několik malých aktua-
lit v rámci širšího otevření radnice 
směrem k  veřejnosti. Realizuje se 
adaptace vstupní kanceláře radnice 
na podatelnu za současného snížení 
bariérovosti těchto prostorů. Hledá 
se dodavatel nových webových strá-
nek. Ve výrobě je také nová infor-
mační a úřední deska, která bude 
umístěna v prostoru náměstí a tedy 
snadno přístupná.

Začátkem jara proběhlo několik 
podařených společenských a kultur-
ních akcí nejen v režii města, jeho slo-
žek nebo našich skvělých spolků. Za 
to všem organizátorům děkuji a mrzí 
mě, pokud jsem se některé nestihl zú-
častnit osobně! Nejbližší velkou akcí 
je samotná Bzenecká pouť k svátku 
Panny Marie, kam si vás dovoluji po-
zvat 11. – 13. 8. V programu, který 
obsahuje folklor, koncert kapely Voj-
ty Dyka, Summer party nebo lout-
kové divadélko, si snad návštěvník 
každého věku najde to své. Těším se 
na setkání s Vámi jak na pouti, tak 
i při jiných hezkých příležitostech. 
A nezapomínejte zasílat své projekty 
do participativního rozpočtu!

Erik Ebringer

Úvodní slovo starosty



Z usnesení 3. zasedání 
Zastupitelstva města 
Bzence konaného dne 
22. 02. 2023

Z usnesení 11. schůze 
Rady města Bzence 
konané dne 15. 02. 2023

Z usnesení 12. schůze 
Rady města Bzence 
konané dne 01. 03. 2023

Z usnesení 13. schůze 
Rady města Bzence 
konané dne 15. 03. 2023

Zastupitelstvo města
SCHVALUJE
-  Zřízení Výboru pro školství (Irena 

Koukalová Uličná, PhDr. Bc. Ilona 
Tranžíková, Ph.D., Mgr. Petr Orlický, 
Mgr. Miroslav Nejezchleba).

-  Rozšíření předmětu činností Kontrol-
ního výboru o pravomoci: provádět 
kontroly: smluv uzavřených městem, 
realizace přijatých rozhodnutí orgány 
samosprávy, plnění čerpání poskyt-
nutých dotací a darů, hospodaření 
příspěvkových organizací.

-  Rozšíření pravomoci Finanční výboru 
o možnost provádění kontroly u pří-
spěvkových organizací zřízených měs-
tem Bzenec v koordinaci s Kontrolním 
výborem i ekonomickým odborem, 
a to i zpětně.

-  Aktualizaci strategického plánu rozvoje 
sportu na období 2023-2027.

Rada města
SCHVALUJE
-  Podání žádosti o dotaci z progra-

mu Jihomoravského kraje „Podpora 
zkvalitnění služeb turistických in-
formačních center v Jihomoravském 
kraji v roce 2023“ v rámci projektu 
„Podpora informačního centra města 
Bzence v roce 2023“.

-  Podání žádosti o dotaci z programu 
Jihomoravského kraje „Podpora roz-
voje v oblasti památkové péče v roce 
2023, dotační titul 3“ v rámci projektu 
„Zámek Bzenec – Sanace dřevěných 
trámových stropů“.

-  Navýšení směrnice pro pronájem ne-
bytových prostor a pacht pozemků 
v majetku města Bzenec mimo krát-
kodobé pronájmy uvedené v ceníku 
města o inflaci 15,1 % za rok 2022. 
Navýšení minimálního pachtovného 
nebo pronájmu na cenu 500 Kč za rok.

-  Dodatek o zvýšení nájemného ke všem 
smlouvám na městské nájemní byty 
na dobu neurčitou a to na 80,60 Kč 
m2/ měsíc.

Rada města
SCHVALUJE
-  Uzavření smlouvy o dílo stavby „Zá-

mek Bzenec — sanace dřevěných trá-
mových stropů“ s dodavatelem REDAL 
AKTIV CZ, s. r. o. za cenu 4 880 756 Kč 
vč. DPH.

-  Uzavření smlouvy o dílo č. 01/2023 
mezi městem Bzenec a dodavatelem 
společnost TRASKO Projekce, s. r. o. 
Předmětem je vyhotovení projektové 
dokumentace pro společné územní 
a stavební řízení a vyhotovení doku-
mentace pro výběr zhotovitele včetně 
výkazu výměr a položkového rozpočtu 
na akci: Oddělení jednotné kanalizace 
areálu Zámku Bzenec za cenu 289 
160 Kč vč. DPH.

-  Cenovou nabídku na projektovou do-
kumentaci „Vytvoření dvou bytových 
jednotek v budově pošty Bzenec“ od 
Ing. Wolfgruberové za 90 750 Kč vč. 
DPH.

-  Cenovou nabídku na projektovou do-
kumentaci „DÚR + DSP Bzenec – BUS 
zastávky Bzenec – Přívoz“ od Projekce 
DS, s. r. o. za 84 095 Kč vč. DPH.

-  Cenovou nabídku na dílo „Architek-
tonická studie úprav budovy č. p. 805, 
pro POL -POINT + služebnu Policie ve 
Bzenci“ od Ing. arch. Regíny Kubrické 
za 58 080 Kč vč. DPH.

-  Vybíraní kauce ve výši tří měsíčních 
nájmů u bytových prostor města.

-  Nájemní smlouvy budou prodlužo-
vány automaticky, pokud rada města 
nerozhodne individuálně jinak na zá-
kladě neplnění povinností ze strany 
nájemníka. Vždy na doporučení správy 
majetku a sociálního odboru.

-  Délky nájemních smluv budou schva-
lovány individuálně na doporučení 
správy majetku, sociálního odboru 
a typu daného městského bytu.

Rada města
SCHVALUJE
-  Uzavření Smlouvy o poradenské a kon-

zultační činnosti č. S2023040 mezi měs-
tem Bzenec jako objednatelem a ND 
agentura, s. r. o. jako poskytovatelem. 
Předmětem je poskytnutí poradenské 
a konzultační činnosti týkající se nebo 
související se zpracováním a podáním 
žádosti o finanční podporu v rámci 
projektu: Revitalizace areálu zámku – 
hospodaření s dešťovou vodou, obnova 
povrchů za cenu 15 999 Kč + 4,9 % ze 
získané dotace.

-  Uzavření Smlouvy o poradenské a kon-
zultační činnosti č. S2023041 mezi měs-
tem Bzenec jako objednatelem a ND 
agentura, s. r. o. jako poskytovatelem. 
Předmětem je poskytnutí poradenské 
a konzultační činnosti týkající se nebo 
související se zpracováním a podáním 
žádosti o finanční podporu v rámci 
projektu: Obnova komunikací – budo-
vání propustných zpevněných povrchů 
z programu OPŽP za cenu 31 999 Kč + 
4,9 % ze získané dotace. Jedná se o míst-
ní komunikace ul. Mlýnská, Zahradní 
a P. O. Hviezdoslava, kde stejný dodava-
tel řeší dotaci i z programu MMR ČR.

-  Cenovou nabídku na zpracování místní 
energetické koncepce města Bzenec od 
Moore Advisory CZ, s. r. o. za cenu 
249 000 Kč bez DPH. Podmínkou pl-
nění objednávky je obdržená dotace 
z programu EFEKT (předpoklad 90 % 
dotace).

-  Cenovou nabídku na „drcení cihlového 
materiálu“ od Skanska Central Europe, 
Skanska, a. s., závod Inženýrské sta-
vitelství Morava za cenu 40 Kč/tuna.

-  Neobsazení pozice vedoucí kultury 
v tomto roce.

-  Cenovou nabídku od firmy Stavby Juras 
Bzenec na opravu štítu na domě č. p. 85 
pošta Bzenec za cenu 109.125,88 Kč 
vč. DPH.

Z usnesení 14. schůze 
Rady města Bzence 
konané dne 30. 03. 2023

Rada města
BERE NA VĚDOMÍ
-  Avízo obdržení dotace z programu 

IROP na plánovanou akci prodloužení 
cyklostezky Bzenec - Přívoz ve výši 
85 % uznatelných nákladů.

Rada města
SCHVALUJE
-  Uzavření smlouvy o dílo na realizaci díla 

„Bzenec - prodloužení cyklostezky na 
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Z usnesení 16. schůze 
Rady města Bzence 
konané dne 03. 05. 2023

Z usnesení 15. schůze 
Rady města Bzence 
konané dne 12. 04. 2023

Rada města
BERE NA VĚDOMÍ
-  Postup plánované obnovy oplocení 

areálu ZŠ a MŠ Bzenec, p. o.
-  Vyhodnocení investičního záměru: 

revitalizace objektů Kasárna č. p. . 500 
a DPS nám. Svobody č. p. 78.

Rada města
SCHVALUJE
-  Cenovou nabídku na Architektonickou 

studii „Obnova bývalé lisovny na zám-
ku Bzenec“ od Ing. arch. MgA. Jana 
Žalského za cenu 163 350 Kč vč. DPH.

Rada města
BERE NA VĚDOMÍ
-  Bezpečnostní inspekci silnice I/54.

Rada města
SCHVALUJE
-  Cenovou nabídku na projektovou do-

kumentaci „DSP - Vstupní branka 
a schodiště mezi hřbitovy ve Bzenci“ 
od Ing. arch. Regíny Kubrické za cenu 
41 140 Kč vč. DPH.

-  Cenovou nabídku na zpracování pro-
jektové dokumentace na akci „Sanace 
fasády zámku Bzenec - I. etapa“ od 
Ing. Jana Rýpala za cenu 42 000 Kč 
(není plátcem DPH).

-  Cenovou nabídku na zpracování 
a podání žádosti o připojení FVE 
ZŠ Bzenec k distribuční soustavě od 
spol. SOILI projekce, s. r. o. za cenu 
11 979 Kč vč. DPH.

-  Cenovou nabídku na projektovou do-
kumentaci pro stavební povolení na 
akci „Bažantnice - dopravní a tech-
nická infrastruktura pro 6 rodinných 
domů“ od PP projekt Hodonín, s. r. o. 
za cenu 226 270 Kč vč. DPH.

-  Cenovou nabídku na projektovou 
dokumentaci pro provedení stavby 
„Bažantnice - dopravní a technická 
infrastruktura pro 6 rodinných domů“ 
od PP projekt Hodonín, s. r. o. za cenu 
143 385 Kč vč. DPH.

-  Omezení množství bezplatně přijí-
maného stavebního odpadu od obča-
nů města Bzence na Sběrný dvůr do 
500 kg/občan/rok. Požadavek na odvoz 
většího množství stavebního odpadu 
bude řešen skrz SMB, p. o., kdy bude 
občanem uhrazena doprava dle cení-
ku SMB a uložení stavebního odpadu 
na zařízení „Recyklace Doubrava“ za 
úhradu 300 Kč/t vč. DPH, která bude 
provedena na pokladně MěÚ Bzenec. 
Za přejímku stavebního odpadu a jeho 
množství odpovídá SMB, p. o.

Něco z města

Malý obchvat Bzence
Téma, které po několika letech začalo 
rezonovat v posledním cca jednom a půl 
roce a bylo v podstatě tématem každého 
zastupitelstva. Situace je taková, že se 
všichni zastupitelé shodují na nutnosti 
jeho vybudování, ale neshodují se na 
postupu, jak toho dosáhnout.
Potíž je v tom, že se údajně před lety 
něco domluvilo mezi městem a firmou 
AVX, ALE smlouvy se udělaly tak, že jsou 
kvůli scházejícímu pozemku na dostavbu 
v podstatě nevymahatelné. Takže město 
Bzenec NEVLASTNÍ všechny pozemky, 
aby mohlo dokončit projekt, který je zase 
podmínkou, aby se k němu firma AVX 
vyjádřila, což je zase podmínkou k tomu, 

aby platila dříve dohodnutá smlouva. Sou-
časně byly několikrát změněny projekty, 
ALE pořád s tím, že město nevlastnilo 
všechny pozemky, takže se dá možná říci 
zbytečně. V posledních měsících a týd-
nech proběhlo několik jednání s paní 
ředitelkou AVX, následně s ředitelem 
AVX pro Evropu, ale v podstatě se nic 
nezměnilo. V jednání se bude pokračovat 
a současně budeme hledat varianty, jak 
dokončit řádný a naplnitelný projekt pro 
realizaci.
Tady ovšem musím upozornit na roz-
por bývalého a současného vedení města 
v tom, že bývalé vedení chtělo a chce 
projekt dokončit jako místní komuni-
kaci za vlastí prostředky, tedy že si to 
město zaplatí samo. Nikdo neví, kolik to 

bude stát, ale hrubý odhad, který sdělil 
zastupitel Dušan Hapla je šedesát až se-
dmdesát milionů korun. Připomenu, že 
roční rozpočet města je něco málo přes 
sto milionů. Také je potřeba říci, že pokud 
se bude jednat o místní komunikaci, pak 
veškeré náklady na údržbu bude platit 
město z vlastního rozpočtu.
Nové vedení je zásadně proti takové 
nejasné investici a souhlasí s výstavbou 
za předpokladu, že komunikace bude kraj-
skou silnicí, takže ji vybuduje kraj za jeho 
finance a následně bude silnici i udržovat. 
Obchvat by totiž měl sloužit i pro okolní 
obce. A konec konců ve stávajícím platném 
Územním plánu je veden jako krajská sil-
nice. Téma je živé a stále otevřené, budeme 
vás o něm dále informovat.

Vážení spoluobčané,
rád bych využil vydání tohoto čísla zpravodaje k malému okénku informací a sdělení několika z mnoha řešených 
záležitostí v rámci vedení města. Vybral jsem z mého pohledu zajímavá témata, ale pokud by chtěl někdo nahlédnout 
pod pokličku některé z řešených záležitostí, pak je možnost na www stránkách města Bzence v rámci zápisů z rad 
či zastupitelstev. Volím tuto formu také z důvodu, že ne všichni mají internet, kabelovou televizi a jiné „moderní“, 
sdělovací prostředky, a také si mnozí rádi prostě zpravodaj vezmou a přečtou.

Přívoze“ č. smlouvy 524-034-0006 mezi 
městem Bzenec jako objednatel a SWI-
ETELSKY stavební, s. r. o., odštěpný 
závod Dopravní stavby MORAVA jako 
zhotovitel. Předmětem je provedení díla 
za cenu 3 241 647,45 Kč s DPH.

-  Použití vlajky a znaku města pro organi-
zace a spolky v rámci reprezentace města.

-  Cenovou nabídku na služby spojené 
s podáním žádosti a zpracováním vý-
běrového řízení včetně další adminis-
trace v rámci pořízení FVE na ZŠ od 
spol. ENVIPARTNER, s. r. o. za cenu 
157 300 Kč vč. DPH a uzavření pří-
slušné smlouvy s tímto dodavatelem.

-  Vypsání výběrového řízení na realiza-
ci výměny VO Bzenec dle Předmětu 
veřejné zakázky: „Rekonstrukce veřej-
ného osvětlení města Bzenec“.
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Deponie – řešení 
odpadů sutě
Hned po nástupu nového vedení v lis-
topadu minulého roku na nás vyskočil 
jeden z kostlivců v podobě deponie sutí na 
Doubravě. Popravdě jsme v první chvíli 
nevěděli, jak to řešit, protože haldy, které 
tam za předchozí roky vznikly, byly z větší 
části v podstatě nelegální. Upřesním, že 
suť je směs starého stavebního materiá-
lu - většinou cihly, betony, odkopávky 
zeminy, písku, kameniva a podobně, a to 
vše je zamícháno do sebe. A vše je vedeno 
jako O -čkový odpad.

Potíž byla v tom, že město má Provozní 
řád, který akceptuje 2.000 tun odpadu za 
rok s okamžitým výskytem na místě 1.000 
tun. Ale na deponii se nacházelo mno-
hem více odpadu - dle hrubých propočtů 
4.000 – 6.000 tun k drcení a přibližně 
2.000 tun hrubé drtě. Takže troj až čtyř 
násobek. Navíc Provozní deník v pod-
statě neexistoval, takže informace, kdo, 
kdy a kolik navozil, nešlo zkontrolovat. 
V hlášení o odpadech, které se provádí 
povinně ze zákona každý rok na konci 
února, bylo uvedeno 1.950 tun. Ale na 
fakturách za rok 2022 figurovalo 3.500 
tun podrcené suti. Faktury však byly 
dvě, a to na 1.950 tun a na 1.550 tun. 
Doplním, že město zaplatilo externí firmě 
za podrcení celého množství 3.500 tun. 
A další perličkou bylo, že na sběrném 
dvoře bylo evidováno cca 160 tun suti za 
rok a dle evidence Služeb města Bzence, 
které mají deponii na starost, se mohlo 
navozit maximálně 850 tun za rok. No, 
úsudek si udělejte sami.

Takže jsme se poradili s právníkem 
(neplatilo město), který nám sdělil dopo-
ručený postup, a to vše nahlásit na kraj 
odboru Životního prostředí a následně 
Polici ČR. To jsme provedli a nyní bu-
deme čekat na jejich vyjádření. Naším 
přáním je, aby to město na případné 
pokutě za porušení Provozního řádu nic 
nestálo a současně je otázkou, jaká škoda 
městu vznikla, kdo ji vyčíslí a po kom 
by ji město mělo vymáhat. Uvidíme… 
Každopádně my, jako nové vedení města, 
jsme chráněni, kdyby se to nechalo a ře-
šilo v budoucnu a současně jsme mohli 
deponii začít řešit. V řešení nám pomohla 
trošku i náhoda, tedy to, že se bude stavět 
dálnice, a tudíž se se Skanskou, která staví 
úsek Moravský Písek – Bzenec domluvila 
likvidace a proti původní nabídce asi 500 
tisíc korun za podrcení bez ukládky se 
podařilo domluvit částku asi o polovinu 
nižší i s ukládkou. Nahrubo se dá říci, 
že se ušetřilo přibližně 750 tisíc korun. 
Přesto se ale ptám, jak k tomuto mohlo 
vlastně dojít?

Byli jsme proto nuceni nastavit nová 

pravidla likvidace odpadů – sutí ve Bzen-
ci a to tak, že od začátku května město 
zdarma převezme 500 kilogramů na 
občanský průkaz pro občana města 
(může být použito i více občanských 
průkazů z jedné domácnosti – například 
4 x 500 kg = 2.000 kg). Nad limit 500 ki-
logramů bude ukládka již za poplatek 300 
korun/tuna. K odvozu většího množství 
odpadu lze použít i dopravu a kontejnery 
SMB s ceníkovým poplatkem. Obsluha 
sběrného dvora má pokyny, jak postu-
povat. Protože nemají možnost vážit, 
bude to dohadně, ale současně ukládka 
plných kontejnerů bude na deponii, kde se 
bude každý návoz vážit a evidovat, takže 
bude probíhat takzvaná křížová kontrola 
návozů a dohled nad deponií s ohledem 
na povinnosti dané Provozním řádem.

Obecně můžeme říci, že odpady budou 
stále větším problémem s ohledem na 
skládkování a již dnes jsou právě suti 
nepotřebným až nechtěným druhem 
a poplatky za nadrcený odpad (nena-
drcený se nesmí ukládat) jsou vyšší než 
uvedených 300 korun za tunu. Ale jako 
rada jsme se domluvili na kompromisu 
ceny s vidinou, že v rámci podrcení bze-
neckých sutí použijeme část na opravy 
cest a dovolených ploch. Legálně.

Dálnice D5509
Proběhlo několik jednání v souvislosti 
s dálnicí D55 úsek D5509 Moravský Písek 
– Bzenec. Poslední velké jednání za účasti 
Ředitelství silnic a dálnic (lídra projektu 
a investora), Jihomoravského kraje – od-
bor dopravy, Policie ČR – velitelství Brno, 
SHD Ostrava a města Bzenec proběhlo ve 
Bzenci 10. května. Schůzka byla svolána 
s prioritou řešení průjezdnosti Bzencem 
po napojení dálničního přivaděče D55 
na silnici číslo 54.

Firma SHD jako nezávislá na popud 
Ředitelství silnic a dálnic zpracovala ana-
lýzu průjezdnosti a problematických míst 
v souvislosti s očekávaným nárůstem do-
pravy ve Bzenci na cca 14.000 automobilů 
(osobní, nákladní) za den. Dnes se uvádí 
8.000-9.000 automobilů za den. Z analýzy 
vyplynulo dvaadvacet problémových 
míst v úseku od Panáčkovy příkopy po 
benzinku na Babí. Z toho sedm vážných, 
sedm středně vážných a osm mírných.

Nejproblematičtější z pohledu prů-
jezdnosti a bezpečnosti je odbočka na 
Strážnici, křižovatka na náměstí, odbočka 
na Těmice, k Penny, odbočka do kasáren, 
odbočka k firmě RI Okna naproti benzin-
ky a zatáčka Nový Svět. Přičemž jasnou 
prioritu má odbočka na Strážnici, která 
bude řešena s maximální prioritou kru-
hovým objezdem. I tak ale může působit 
ve špičce jako „špunt“. Součástí řešení 

tohoto místa má být i odklon tranzitní 
nákladní dopravy mimo Bzenec na Ve-
selí nad Moravou a Strážnici. I přes toto 
plánované odlehčení bude ve Bzenci, jako 
průmyslovém městě, hodně nákladní 
dopravy. Tento „kruháč“ by Ředitelství 
silnic a dálnic nejraději postavilo již v roce 
2024. A to i z důvodu, že plánují otevření 
přivaděče z dálnice do Bzence již na září 
2024 (příští rok na podzim).

Menší, ale také velkou prioritu, má 
řešení křižovatky na náměstí, kde se také 
jako možné řešení jeví kruhový objezd. 
Ten ovšem svou velikostí zasáhne do 
stávajícího náměstí, a tak se přemýšlelo 
i o variantě středových ostrůvků. Jako 
vedení města jsme sdělili preferenci bez-
pečnosti při přecházení a pohybu chodců 
a upozornili na několik vážných doprav-
ních nehod s těžkými i smrtelnými úrazy.

Při řešení odbočky do ulice Zámecká 
směrem na Těmice jsme navrhli i dobu-
dování Malého obchvatu Bzence s dofi-
nancováním Ředitelství silnic a dálnic či 
krajem. Prvotně se touto otázkou nechtěli 
zabývat, ale po širší diskusi připustili 
i tuto variantu. Nemá ale prioritu, na 
což nás i s ohledem na finanční limity 
upozornili.

Upozornili jsme také na problematic-
ké přecházení a přejíždění přes silnici 
z cyklostezky na Přívoze i na Přívoze 
samotném. I tady budeme prosazovat 
řešení bezpečnosti, i když zástupci Ředi-
telství silnic a dálnic a kraje moc reagovat 
nechtěli.

Upozornili jsme je také na potřebu 
oprav a rekonstrukce silnice přes Bze-
nec. Tady jsme byli překvapeni sdělením 
kraje, že je již naplánována oprava úseku 
přibližně třech a půl kilometru přes celý 
Bzenec včetně mostu přes Syrovínku 
u Fruty, a to na příští rok. Tak jsme je 
opět upozornili, že ve Bzenci je v podstatě 
nemožné odklonit dopravu na místní 
komunikace, což sami zástupci kraje 
potvrdili. Řešením mají být semafory 
a pouštění pouze autobusů a osobní do-
pravy. Takže v roce 2024 nás má čekat 
dálnice do Bzence, velký kruhový objezd 
u staré Desty, oprava celé silnice přes 
Bzenec a… no peklo.

Podobných témat je spousta, pracuje 
se na mnoha záležitostech a projektech 
a touto formou bych rád postupně obča-
nům Bzence některé přiblížil detailněji. 
Nicméně jsou vždy všichni vítáni na ka-
ždé zastupitelstvo, protože zastupitelé 
a vedení města je tady pro Vás občany 
a pro naše město.

Všechny zdravím, přeji pěkné léto, 
dovolené a prázdniny.

Pavel Hartman
Váš zastupitel a radní
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Únor v Jablíčkách

Únor v Ovečkách

V měsíci únoru děti poznávaly nejznámější volně 
žijící zvířátka a ptáky z naší přírody. Zjišťovaly, 
jak ptáčkům pomáhat v zimních měsících a sy-
paly jim zrní do krmítka. Pobavily se i u hudebně 
zábavného pořadu Dětským srdíčkům. Pro před-
školáky byl připraven program Poly u krejčího, 
který navazoval na činnosti ve třídě, kdy se děti 
seznamovaly s různými profesemi.

Ale nejvíce se děti těšily na náš karneval. Vyrá-
běly veselé klauny, seznámily se s masopustními 
tradicemi. V den karnevalu se třída zaplnila 
malými hasiči, policisty, Spidermany, pokémony, 
princeznami, vílami a zvířátky. Děti si užily veselé 
karnevalové dopoledne plné tance a zábavných 
soutěží se sladkou odměnou na závěr.

Marcela Hladíková, Soňa Leznová, Marie 
Pekárková z MŠ I – třída JABLÍČEK

Na začátku měsíce jsme se s Grónskou písničkou vydali do 
zemí sněhu a ledu za ledními medvědy a Eskymáky. Dětem 
se nejvíce líbil eskymácký pozdrav. Pokud nevíte, jak se 
takový pozdrav dělá, zeptejte se vašich dětí.

Sněhové nadílky jsme se nedočkali, a tak jsme si s dětmi 
povídali o tom, jaká zaměstnání znají, čím jsou jejich rodiče, 
a na různá povolání jsme si i hráli.

Na třetí únorový týden se děti moc těšily. Měly slíbené 
karnevalové dopoledne plné her, soutěží a zábavy, ale také 
masopustní veselici včetně zabijačkových dobrot. Jak jsme 
slíbili, tak jsme splnili. Děti si pochutnaly na jitrnici, jelitu, 
tlačence a chlebu se špekem. Ve čtvrtek 16. února jsme 
přivítali rozmanité masky - Minnie, Spidermana, Indiána, 
Elsu, vinaře, lvíčka, vílu, čarodějnici, doktorku, vojáka 
a mnoho dalších. Po splnění soutěží a her jsme si zatančili 
rock ń́ roll, mašinku, makarenu, ptačí tanec a další oblíbené 
dětské písničky. Spokojené a vyřáděné děti byly odměněny 
diplomem a sladkostmi.

V posledním únorovém týdnu jsme si povídali na téma 
režim dne a střídání dne a noci. Tomuto tématu pak byly 
podrobeny všechny činnosti týdne.

Daniela Býčková, Eva Juříková z MŠ I – třída OVEČKY
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Únor ve 
Hvězdičkách
Druhý měsíc – únor krátký, pouští zimu svými vrátky… 
i my jsme pomalu pouštěli zimu vrátky, jelikož nám 
letošní únor moc sněhu nenadělil. A to málo, co nadě-
lil, toho jsme řádně využili. Rázem jsme se ocitli mezi 
sportovci a obeznámili jsme se s některými zimními 
sporty. Pak ale sníh zmizel. Nezbylo nám nic jiného, 
než si ho vyrobit ze škrobu a pěny na holení. Po roz-
loučení se sněhem jsme se vydali do země masek a užili 
jsme si maškarní bál. Masek bylo nepočítaně a všichni 
jsme si užili dopoledne plné her, soutěží a tanečků. Ze 
země masek jsme se vydali do lesa a poznávali tam lesní 
zvířátka. Ke konci měsíce k nám přišla praktikantka, 
která nás seznamovala s některými povoláními. I když 
byl únor krátký, vychutnali jsme si ho plnými doušky.



Únor ve Zlatíčkách

Březen v Jablíčkách Po stopách fialek

Únor se nesl v duchu užívání si posledních radová-
nek na sněhu. Děti stavěly sněhuláky a klouzaly se 
na zamrzlých kalužích. Poznávali jsme okolí naší 
školky a naše procházky nás pravidelně zavedly na 
papouščí vystoupení.

Učili jsme se o lesních zvířátkách, ptáčcích a hu-
debních nástrojích. Společně jsme začali přivolávat 
jaro a chystali jsme se na vystoupení v bzeneckém 
kulturním domě. Hodně jsme tedy nacvičovali, zpí-
vali, tancovali, cvičili, ale i recitovali.
Únor jsme si užili a jsme připraveni na jaro.

Haló, všichni vstávejte,
jaro opět vítejte.
Celou zimu jste jen spali,
protáhněte svoje svaly.
Raz a dva, a levá, pravá,
rozcvička je vždycky zdravá.
Tak už všichni vstávejte,
jaro opět vítejte.

Iveta Bednaříková, Anna Marie 
Fialová MŠ II – třída Zlatíčka

V tomto měsíci se děti mohly těšit z maňáskového divadla, 
naši předškoláčci se také v rámci výukového programu Poly 
zkoumá materiály seznamovali s různými materiály a jejich 
vlastnostmi.

Na počátku března jsme se v naší třídě vydali zkoumat 
vesmír. Děti se formou her s využitím encyklopedií a vzdě-
lávacích pořadů Paxi zkoumá vesmír seznamovaly s naší 
planetou jako součástí vesmíru a hrály si na jeho zkoumání.

A protože jaro v březnu klepe na vrátka, celý zbytek mě-
síce děti pozorovaly a poznávaly první známky jara na 
vycházkách i ve třídě. Sely řeřichu, se kterou si pak mohly 
dochutit svačinky i polévky, poznávaly první jarní kytičky 
a změny v přírodě.

Loučily se se zimou, na školní zahradě vynášely Moranu 
jako symbol zimy. Bylo zde pro ně připraveno několik sta-
novišť, kde děti plnily zábavné úkoly, které pro ně Morana 
připravila. Nakonec našly klíč od jara a za zpěvu písně Mora, 
Mora, Morana se s Moranou rozloučily a přivítaly jaro.

Zita Koutná, Soňa Leznová a Marie 
Pekárková z MŠ I – třída JABLÍČKA

Měsíc březen nám na začátku své vlády nachystal teplé počasí, 
které nám dovolilo letos poprvé otevřít pískoviště, z čehož 
měly děti velikou radost. A protože je březen měsícem kni-
hy, věnovali jsme jeden týden tomuto tématu. Děti se učily, 
jak se ke knize chovat, co dělat, abychom ji neponičili a co 
všechno se z knih můžeme dozvědět. Paní učitelka Evička 
sehrála dětem i maňáskové divadlo „O rytíři a princezně.“

Po jarních prázdninách jsme v Ovečkách přivítali jaro. Hráli 
jsme hru „Na květiny,“ na zahradě jsme květiny zkoumali 
lupou a jednoho obzvlášť teplého dne jsme se vypravili do 
kopců po stopách fialek. K našemu překvapení jsme našli 
fialky barvy nejen fialové, ale i bílé, světle a tmavě růžové. 
Objevili jsme i háj fialek, ze kterého jsme byli skutečně v úžasu.

Poslední březnový týden jsme se začali chystat na veliko-
noční koledu. Výtvarné i pracovní činnosti proto směřovaly 
k tomuto tématu. Seli jsme velikonoční osení, děti se učily 
velikonoční koledu, dělali jsme pokusy se semínky a sezna-
movali jsme děti se vším, co k Velikonocům patří.

Daniela Býčková a Eva Juříková z MŠ I – třída OVEČEK
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Březen ve Hvězdičkách

Březen ve 
Zlatíčkách

Vystoupení na kulturním domě s Kuřátky

Březen, to je měsíc jara, budí všechny květinky… I my, 
Hvězdičky, jsme se snažily jaro probudit. Moc se nám 
to nedařilo, paní Zima se nechtěla vzdát své vlády. Ať 
jsme se učili básničky či písničky k oslavě jara, vyráběli 
jsme velký klíč, kterým se jaro odemyká, stále nic. Zima 
se střídala s jarem, déšť střídal sníh apodobně. Ke konci 
měsíce jsme se všichni rozhodli, že vyrobíme Morany. 
Ne jednu, ale hned několik. Sice malých, ale snad i tak 
zimní počasí vyprovodíme a konečně se vyhoupne na 
oblohu sluníčko a přijde tolik vytoužené jaro. A jestli se 
nám to povedlo, to můžete posoudit sami.

Zuzana Blažková, Mgr. Monika Höhnová, 
Mgr. Klára Presová z MŠ I - třída HVĚZDIČKY

Březen jsme započali jarním vystoupením 
na kulturním domě ve Bzenci. V průběhu 
měsíce jsme jaro přivolávali a povídali jsme si 
o tématech s jarem spojenými. Probrali jsme 
tedy jarní kytičky, mláďátka, změny počasí, 
a protože je březen měsíc knihy, navštívili 
jsme i svět pohádek. Udělali jsme si pozdní 
karneval a březen jsme si velmi užili. Neza-
pomněli jsme ani na jarní úklid zahrady, do 
kterého se zapojili i naši nejmenší. Jaro vítej!

Iveta Bednaříková, Anna Marie 
Fialová z MŠ II – třída ZLATÍČKA

Počátkem měsíce března nás čekalo vy-
stoupení na kulturním domě ve Bzenci 
na velikonočním jarmarku prací a ře-
mesel, který každoročně pořádá SRPŠ 
při ZŠ Bzenec. Děti se přeměnily v jarní 

květiny a představily se s jarním pásmem 
plným kytiček, tanečků, básniček a jar-
ních písniček. Děti vypadaly kouzelně 
a celé obecenstvo naladily do krásné 
jarní nálady.

Jolana Kostková, Bc. Iva 
Mikulčíková, Nela Vránová 

z MŠ I – třída KUŘÁTKA
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Divadlo Šikulka

Duben ve 
Hvězdičkách

Duben v Jablíčkách

Na konci měsíce března nás navštívilo loutkové divadlo Šikulka, 
které si pro nás nachystalo tři pohádky s ponaučením. V pohádce 
„O zatoulaném koťátku“ se děti dozvěděly, že chodit bez rodičů do 
neznámých míst se nevyplácí. V pohádce „O bráškovi a umíněné 
sestřičce“ si děti připomněly, jak se chovat mezi sourozenci. Díky 
pohádce „Anička a mydlinky“ se děti naučily za doprovodu kytary 
píseň „Mydlinky“ a jak už jistě tušíte, pohádka nás taky upozornila 
na nutnost mytí rukou před jídlem.
Divadlo Šikulka se zaměřuje na představení pro děti předškolního 
a mladšího školního věku. Jeho repertoár je složený výhradně z au-
torských pohádek a písní, jejichž témata vycházejí z každodenních 
situací. Cílem divadélka je předat krásný zážitek z představení 
a zanechat v divákovi emoce, které podnítí k přemýšlení.
Zhlédnuté představení naplnilo nejen naše očekávání, ale i srdíčka 
našich malých posluchačů. Těšíme se na další milá představení.

Kolektiv učitelek z MŠ I
Duben s námi pěkně zacvičil a ukázal nám, 
co je to aprílové počasí. Nás to ale neodradi-
lo od tvoření a podobných aktivit. Povídali 
jsme si o dopravních prostředcích a vyrobili 
jsme si k tomu pěkný semafor. Neminul nás 
ani nácvik na besídku pro maminky, a tak 
jsme tvořili, kreslili a pilně se učili básničky 
a písničky. Na konci měsíce jsme si povídali 
o čarodějnicích, učili jsme se čarovat a také 
jsme se seznámili s kouzelnými zaříkávadly. 
Doufáme, že měsíc květen si pro nás nachystá 
přívětivější počasí, abychom mohli trávit více 
času venku v přírodě.

Zuzana Blažková, Mgr. Monika 
Höhnová, Mgr. Klára Presová 

z MŠ I - třída HVĚZDIČEK

V dubnu jsme si všichni společně užili 
přípravu na Velikonoce. Děti se sezná-
mily s tradicemi a zvyky, které se do-
dnes dodržují. Zhotovily si velké vajíčko, 
slepičku a různé velikonoční dekorace. 
Přestože bylo počasí proměnlivé, pobyt 
venku jsme si užívali nejen na zahradě 
mateřské školy, ale také jsme podnikali 
vycházky do okolí, na nichž děti určo-
valy názvy květinek, broučků i jiného 
hmyzu. Duben je také měsícem bezpeč-
nosti, a tak si děti procvičovaly znalos-
ti o dopravním provozu a dopravních 
značkách. Závěr měsíce patřil svátku 
pálení čarodějnic, který patří k stále 
živým zvykům. Děti míchaly lektvary, 
vymýšlely zaříkávadla a nakonec si užily 
čarodějnický rej. Naše třída se v měsíci 
dubnu také zapojila do projektu „Kam-

paň obyčejného hrdinství“ zaměřeného 
na zdravý životní styl a pozitivní vztah 
k přírodě.

Zita Koutná, Marie Pekárková, Soňa 
Leznová z MŠ I – třída JABLÍČEK



Duben v Ovečkách
Duben ve Zlatíčkách

Na začátku měsíce jsme se v Ovečkách připravovali na Veliko-
noce nejen výrobou zajíčků, vajíček a slepiček, ale i pečením 
tradičních jidášů.“ Zaměřili jsme se taky na naše smysly 
a procvičování paměti.

Po Velikonocích jsme se pomyslně přemístili na statek a po-
znávali jsme domácí a hospodářská zvířata a jejich mláďata. 
Při hře s plyšovými zvířátky jsme se zaměřili na prostorovou 
orientaci a na numerickou řadu do pěti.

V druhé polovině měsíce jsme se zabývali dopravními 
prostředky. Děti vyjmenovávaly, co kde lítá, jezdí a pluje. Při 
této příležitosti si taky poprvé vyzkoušely kresbu tuší. Při 
dopolední procházce jsme se vydali za šmouly, kteří bydlí 
v jedné zahrádce.

Poslední týden jsme si povídali o čarodějnicích, které si 
děti vymalovaly a vystřihly. Nechyběla ani výroba kotle 
a čarodějnického lektvaru.

Mgr. Bc. Daniela Býčková, Eva Juříková 
z MŠ III – třída OVEČEK

Náš duben se nesl v duchu příprav na Velikonoce a besídku. 
Užili jsme si také spoustu zábavných programů.

Na začátku dubna za námi přijel pan Břetislav Vojkůvka 
s paní klavíristkou Evou a zpestřili nám dopoledne hudebním 
programem. Děti se do celého představení aktivně zapojovaly, 
poznávaly písníčky, zpívaly a tančily.

Přijela za námi paní místostarostka, která nám pomohla 
s výrobou dárečků pro maminky.

Navštívili nás také manželé Janečkovi se svým krásným 
projektem „Od dřeva k loutce.“ Povídali si s dětmi o tom, 
jaké druhy loutek při svých vystoupeních loutkoherci pou-
žívají. Povídání bylo doplněno také ukázkou tvorby loutky 
marionety a poté i samotným tvořením dětí. Každé z dětí 
si vyrobilo jednoduchý dřevěný přívěsek a všichni si také 
vyzkoušeli práci s řezbářským nářadím.

V neposlední řadě jsme si udělali výlet na MŠ I, kde jsme 
měli možnost vidět kozí představení.

Na začátku května jsme si užili bubnování. Děti se se-
známily s hudebními nástroji, na které v průběhu celého 
programu hrály.

Duben jsme zakončili přípravou besídky, kterou jsme na 
začátku května oslavili Den matek. Po besídce byla na zahradě 
pro děti přichystaná i krátká „Maminčina stezka.“ Strávili 
jsme tak velmi příjemné odpoledne v prostorách naší školky.
Celý měsíc byl plný zážitků a besídka ho krásně uzavřela.

Iveta Bednaříková, Anna Marie Fialová 
z MŠ II - třída ZLATÍČKA
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Domeček pro ježky – Kuřátková třída
Celá naše školka se zapojila do „Kampaně obyčejného 
hrdinství“ a ani v Kuřátkové třídě tomu nebylo jinak. 
Vedeme děti k tomu, aby si přírody vážily a ochraňovaly 
ji. Společně s našimi šikovnými dětmi jsme stloukli 
a nabarvili ježkovník – domeček pro ježky. S dětmi 
jsme si povídali o tom, k čemu je takový ježkovník 
dobrý, proč je důležité chránit přírodu okolo nás a vážit 
si všech zvířátek, rostlin i živočichů v ní.

S dětmi jsme měli obrovské štěstí – v den, kdy jsme 
ježkovník instalovali do zahrady, na nás jeden ježek 
vykouknul z trávy. Opatrně jsme ježka přenesli do jeho 
nového obydlí. Doufáme, že se ježkovi bude v jeho no-
vém domečku líbit a hezky se u nás v zahradě zabydlí.

Jolana Kostková, Bc. Iva Mikulčíková, Nela 
Vránová z MŠ I – třída KUŘÁTKA



Paní knihovnice na návštěvě v pastelce

Pastelka na výletě 
ve smajlíkově

V měsíci březnu jsme navštívili městskou knihovnu 
my a tentokrát přijala naše pozvání paní knihovnice 
a zavítala do naší mateřské školy. Pro děti to bylo 
překvapení. Po vzájemném milém přivítání jsme paní 
knihovnici ukázali naši knihovničku ve školce. Řekli 
jsme jí, jaké pohádky se dětem nejvíce líbí, a kterou 
knížku si právě teď čteme na pokračování před spa-
ním. Děti se pochlubily, jaké knížky mají doma a kdo 
jim večer čte pohádky na dobrou noc. Potom jsme 
v knížce hledali odpovědi na hádanky, které si pro 
děti paní Jituška z knihovny připravila. Na závěr děti 
zazpívaly písničky, které paní knihovnici moc potěšily. 
Tímto moc děkujeme za milou návštěvu a věříme, že 
si rodiče s dětmi najdou cestu do místní knihovny.

Radka Holková, Ivona Tomaštíková 
MŠ III třída Pastelka

Děti se už dlouho těšily na výlet do dětského centra 
Smajlíkov v Uherském Hradišti. Nemohly se dočkat, 
až budeme na místě. Jejich radost, když zdolávaly 
průlezky jako zkušení horolezci, byla obrovská. Vesele 
dováděly v bazénku s míčky a jako o závod jezdily 
na skluzavkách. Čas utíkal velmi rychle a nikomu se 
nechtělo zpět domů. Ještě cestou v autobuse všichni 
vyprávěli, jak to bylo prima. Ve školce pak na děti 
čekal dobrý oběd a zasloužený odpočinek.

Radka Holková, Ivona Tomaštíková 
MŠ III.třída Pastelka
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Kozí představení
Dne 18. 4. 2023 se sešly všechny třídy 
bzeneckých mateřských škol v MŠ I, 
kam zavítala neobvyklá návštěva. Tři 
kozí slečny jménem Regina, Julinka 
a Elenka se zážitkově edukativním pro-

gramem „Tanec s kozou“. Děti se hravou 
formou dozvěděly spoustu zajímavostí 
o kozách, o jejich životě, vlastnostech, 
stravě, a dokonce viděly i ukázku dojení. 
Kozy spolu se svojí chovatelkou před-

vedly různé pohybové kousky a reakce 
na povely v doprovodu básniček a pís-
niček. Děti nejvíce ocenily, když si kozy 
mohly pohladit, jít s nimi na procházku 
a nakrmit je.

Po ukončení programu děti dostaly 
na ruku kozí razítko. V případě zájmu 
si mohou děti zakoupit kozí kalendář 
(informace u svých učitelek). Tímto 
děkujeme Městskému úřadu Bzenec 
za financování této úspěšné akce a paní 
Armandové za příjemně strávené do-
poledne. Budeme se zase někdy těšit 
na viděnou.

Kolektiv učitelek ze všech 
bzeneckých mateřských škol
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TAJEMNÝ VESMÍR

Jarní stezka

Jarní tvoření ve 
školní družině

Velikonoční 
muffinky v družině

S dětmi jsme si celý týden vyprávěli o vesmíru, planetách, 
Slunci, souhvězdích i hvězdách. Vysvětlili jsme si taky, 
kdo je to kosmonaut. Vyrobily si papírové rakety, naučily 
se písničku „Naše země kulatá“ a básničku „O zemi už 
každý ví“. Starší děti pracovaly s encyklopedií Planety, 
kde hledaly odpovědi na různé zvídavé otázky, ty mladší 
cestovaly po mapě a v atlase. Z barevných kostek jsme 
si poskládali raketoplán a vyslechli jsme si pohádku 
„Krtek a raketa“.

Radka Holková, Ivona Tomaštíková 
MŠ III třída Pastelka

Konečně vysvitlo sluníčko a my jsme se mohli vydat na 
jarní stezku. Na začátku dostal každý kartičku s obrázkem 
velikonočního vajíčka. Na jednotlivých stanovištích jsme 
plnili úkoly, vybarvovali vajíčka a doplňovali písmenka do 
tajenky. Ti, kteří všechno zvládli, mohli jít za odměnu hledat 
čokoládová vajíčka. A tak naše družina přivítala jaro!

Mgr. L. Sotolářová

Výtvarné činnosti jsou především u děvčátek moc oblíbené, 
ale i chlapci se do nich velmi rádi zapojují, a proto patří 
do pravidelných aktivit školní družiny.
Naše první výkresy jsme již tradičně připravili na jarní 
výtvarnou výstavu. Potom jsme se věnovali výzdobě tříd 
a chodeb. Nakonec nás čekalo velikonoční tvoření. Podí-
vejte se, jak se nám dařilo…

Mgr. L. Sotolářová

Pro společné jarní pečení jsme zvolili muffiny. Díky 
skvělému receptu, špetce zeleného potravinářského 
barviva, nadýchanému krému a zápichům s veliko-
nočními motivy vypadaly jako z cukrárny. A chutnaly 
zrovna tak!

Mgr. L. Sotolářová
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Prázdniny jsou na dosah
Vážení čtenáři,
letošní školní rok je osmým rokem 
činnosti DDM Veselí nad Moravou ve 
Bzenci. V prvním roce navštěvovalo 
naše zájmové kroužky do třiceti dětí. 
V dalším školním roce jich bylo šedesát. 
Počet zájemců o volnočasovou činnost 
DDM ve Bzenci pak každým dalším 
rokem narůstal. Ale doba covidová nám 
vše narušila a přišel na rok a půl útlum 
v návaznosti na opatření, která nás po 
celou dobu Covidu-19 provázela našim 
každodenním životem. Po troše vzpomí-
nek se raději vrátím ke stávající situaci, 
protože dnes je na domečku už zase vše 
v plném provozu a dokonce téměř vše 
i v novém kabátku. Nový kabátek máme, 
protože 5. 7. 2022 došlo k zatopení vět-
šiny našich prostor. Dnes je interiér, 
který využíváme k práci s dětskými 
i dospělými účastníky, vybaven novým 
nábytkem, didaktickými pomůckami 
i sportovním náčiním a také máme 
spoustu nových her, které využijeme 
nejen v kroužcích, ale i na příměstských 
táborech a tak podobně. A co je na tom 
všem nejdůležitější, je skutečnost, že je 
pro koho všechny tyto věci připravovat. 
Letos máme totiž 169 registrovaných 
účastníků ve Bzenci a Moravském Pís-
ku, a to už je dle mého názoru velmi 
hezké číslo.
Ráda bych využila této cesty k poděko-
vání vedení města za finanční podporu 
a zaměstnancům městského úřadu, kteří 
se mně po celou dobu mojí práce ve 
vašem městě snažili vyjít vstříc. Taková 
spolupráce vede bezesporu ke spokoje-
nosti všech.
Velké díky také patří také maminkám 
z Mateřského centra, se kterými si uží-
váme spoustu příjemných okamžiků, 
sdílení zkušeností a dovedností. Dík 
jim patří hlavně za to, že vedou děti 
k činnostem všestranně rozvíjejícím 
jejich osobnost. Všechny děti udělaly 
od října obrovský pokrok a opravdu je 
radost s nimi pracovat. Každý rok pro 
děti v Mateřském centru mimo pravi-
delné schůzky připravujeme oblíbenou 
Mikulášskou besídku s nadílkou, na 
které se spousta dětí poprvé setká se 
svatou trojicí. Je to vždy velmi příjemná 
akce předvánočního období.

A co nás čeká 
v době léta?

Opět něco pro maminky a děti 
z Mateřského centra. Od 19. do 22. 
června to bude tradiční Pobyt pro 
maminky s dětmi, tento proběhne jako 
vždy ve Vřesovicích na chatě Radost. 
Je to vždycky krásné a milé zakončení 
školního roku. Maminky si s dětmi užijí 
tvoření, procházky, spoustu odpočinko-
vých aktivit a krásnou přírodu uprostřed 
chřibských lesů.

A máme tady prázdniny.

Pro děti od šesti let je i letos připraven 
tradiční Putovní příměstský tábor, který 
proběhne v termínu od 10. do 14. 7. 2023. 
Každý den se vydáme na jiný výlet, na 
který odjedeme vlastním autobusem. 
Děti si užijí pobyt v přírodě, spousty 
pohybových aktivit i her a získají nové 
znalosti a dovednosti. Další Workshopo-
vý tábor proběhne v termínu 14. až 18. 
8. 2023 ve Bzenci a další tábory budou 
ve Veselí na DDM.

Rádi bychom rozšířili naši činnost 
v Moravském Písku i ve Bzenci o nové 
aktivity, a proto hledáme nové kolegy 
a kolegyně pro vedení kroužků nebo 
workshopů. Pokud byste se k nám chtěl 
(chtěla) připojit, protože chcete předat či 
zúročit své dovednosti a schopnosti nebo 
chcete přihlásit své děti na tábor nebo 
do kroužku, neváhejte mě kontaktovat.

E -mail: bzenec@ddmveseli.cz
Telefon: 739 205 338
Vše o nás zjistíte na:
• Facebooku - Dům dětí a mládeže Ve-
selí nad Moravou -Bzenec
• Webových stránkách

www.ddmveseli.cz

Vedoucí pedagog pro Bzenec 
a Moravský Písek Blanka Vaníčková





Zdravíme všechny naše příznivce a přá-
tele a přinášíme aktuality z činnosti 
Petrklíče.

Těšíme se na 22. 6., kdy se společ-
ně s ostatními mateřskými školami ze 
Bzence a všemi dětmi i jejich rodiči 
potkáme na společné akci na zahra-
dě místní školky. Petrklíč bude mít na 
společný Den dětí připravený oblíbený 
bosochodník a též výtvarné a tvůrčí 
aktivity v přírodním duchu. Přijďte také!

O prázdninách se těšíme na realiza-
ci pěti turnusů příměstských táborů 
v zázemí dětského lesního klubu Pe-
trklíč. Volná místa máme však už jen 
na výtvarný a tvořivý tábor v termínu 
24. – 28. 7. Tábor je určen pro děti od 5 
do 10 let. Neváhejte své dítě přihlásit. 
Naše tábory jsou typické celodenním 
pobytem venku, dobrodružstvím v lese, 
zálesáckými a tvůrčími aktivitami a přá-

telským přístupem. Letos tábor stojí 
2.500 Kč. Přihlášku na něj si, prosím, 
stáhněte na webu www.spolek -petrklic.
cz v sekci Pro rodiče - Ke stažení.

Do dětského lesního klubu, který 
v příštím školním roce oslaví desáté 
výročí, a který funguje na principu les-
ních mateřských škol, přijímáme pro 
nový školní rok 2023/2024 děti k do-
cházce do školky. Zavolejte si pro více 
informací nebo se stavte na kávu do 
mateřského centra každý čtvrtek od 
9:30 do 11:30. Více informací o zápisu 
naleznete také na výše uvedeném webu. 
Mateřské centrum neprobíhá v rámci 
letních prázdnin.

26. 8. 2023 proběhne v zázemí Petrklí-
če malý petrklíčový festival. Podrob-
nosti o kapelách a čase konání budeme 
včas komunikovat skrze plakátky ve 
městě a taky na našem Facebooku (Pe-

trklíč, z.s.). Můžete se těšit na bohatý 
kulturní program, točené pivo z lokál-
ních pivovarů, domácí limonády i na 
lahodné občerstvení. Pro děti připravu-
jeme výtvarnou dílnu a divadlo.

Děkujeme za přízeň a podporu městu 
Bzenec, ale i každému z vás, kdo k nám 
chodíte rád a dáváte nám krásnou zpět-
nou vazbu!
Pojďte spolu s námi trávit více času 
v přírodě!
Kontakty pro rodiče:
Mgr. Barbora Blažíčková, 737 459 118

Dětský lesní klub Petrklíč
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Úspěšná 
mažoretka ze 
ZŠ Bzenec

Mobilní planetárium ve Bzenci

Naše žákyně Laura Doláková ze 4. A na-
vštěvuje od svých pěti let klub mažoretek 
v Uherském Ostrohu a je velmi úspěšná 
na republikové i evropské úrovni. Na-
příklad na mistrovství České republiky 
obsadila ve dvou disciplínách 5. a 3. mís-
to a postoupila na mistrovství Evropy. 
To se bude konat v Teplicích a my ve 
škole samozřejmě budeme Lauře držet 
pěsti. Její krásné vystoupení jsme měli 
možnost zhlédnout 11. května na kultur-
ním domě při vystoupení ke Dni matek.

PhDr. I. Tranžíková, Ph.D.

23. března 2023 jsme připravili pro žáky 
prvního stupně základní školy program 
– Mobilní planetárium Morava. Děti se 
tak vydaly na neuvěřitelnou cestu ves-

mírem, naučily se poznávat souhvězdí 
zvěrokruhu a seznámily se s filmy, které 
byly vytvořeny Evropskou vesmírnou 
agenturou ESA a světovými planetárii. 

Program byl poučný, zábavný a děti 
velmi zaujal.

PaedDr. M. Kosířová
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Letové ukázky dravců 2023

PRVNÍ POMOC pro žáky základní školy

V dubnu letošního školního roku se 
na velkém fotbalovém hřišti naší školy 
uskutečnilo představení skupiny Sei-
feros – letové ukázky dravců.

Na úvod si žáci vyslechli poutavou 
přednášku o životě různých druhů 
dravých ptáků, mohli si je zblízka 
prohlédnout, některé i pohladit.

Ve druhé části následovaly ukázky 
letu ptáků, imitace lovu a některé děti 
byly odměněny příletem dravce přímo 

na ruku.
Žáci tak mohli vidět, jak:
•  výr velký, naše největší sova, chytá 

ve dne maketu veverky
•  raroh velký uloví obratného zajíce
•  sokol lovecký chytá vyhozenou ma-

ketu bažanta
•  raroh jižní pronásleduje kličkujícího 

sysla
•  sokol stěhovavý v rychlosti až 

200 km/h uloví koroptev

•  sova pálená neslyšně zakrouží a do-
sedá na ruku

•  jestřáb lesní v mžiku dokáže chytit 
kličkující kunu

•  puštík obecný dosedá vybranému 
žákovi na ruku

•  orel stepní dohání běžící lišku
•  orel bělohlavý zakrouží majestátně 

nad hlavami žáků.
PhDr. I. Tranžíková, Ph.D.

Ve dnech 22. – 23. února jsme se zúčast-
nili kurzu první pomoci.

První den jsme měli dvě hodiny teorie, 
v nichž jsme se dozvěděli mnoho užiteč-
ných informací týkajících se například 
pomoci při zranění či autonehodě.

Na další den jsme se ovšem těšili mno-
hem víc. Přišel druhý den a oba jsme se 
nadšeně hrnuli do školy. Za nás je totiž 
praxe určitě lepší než teorie, protože 
takhle je to mnohem záživnější a mů-

žeme si to i sami vyzkoušet.
Rozdělili jsme se na skupinky po čty-

řech až pěti lidech s tím, že jsme si měli 
vymyslet situaci, kdy například jdeme 
po ulici a uvidíme člověka v bezvědomí.

Dále jsme měli postupovat podle in-
strukcí z minulé hodiny. Ve skupince 
jsme si rozdělili práci: kdo bude provádět 
nepřímou masáž srdce, kdo zavolá na 
tísňovou linku a kdo bude panikařit 
a poddávat se šílenství. Dále jsme se 

naučili práci s AED (automatizovaným 
externím defibrilátorem).

Obdivujeme paní záchranářku Korva-
sovou a děkujeme jí, že si dala takovou 
práci vytvořit tak zajímavou přednášku. 
Jelikož chceme oba studovat zdravot-
nictví, tak se nám tyto zkušenosti bu-
dou velmi hodit. Rozhodně nás to jen 
utvrdilo v našem snu stát se dobrým 
zdravotníkem.

Natálie Uherková & Sebastián Peška



Úspěch našeho žáka v cyklistickém závodě

Já, malíř
- výtvarná soutěž pro žáky základní školy

Adam Tříska, žák 9. B, se 
v neděli 16. 4. 2023 zúčast-
nil Českého poháru mláde-
že v silniční cyklistice BRI-
LON CUP 2023 v Náměšti 
nad Oslavou a získal krásné 
1. místo.
Adamovi blahopřejeme k ví-
tězství a přejeme hodně dal-
ších sportovních i studijních 
úspěchů!

Myslíte si, že umění může být zába-
va? Určitě jste už někde zahlédli obraz, 
o kterém se říká, že je slavný. Staňte 
se alespoň na chvíli slavným malířem 
a zkuste za podpory a rad vyučujícího 
napodobit – reprodukovat jeden z těchto 
obrazů. Nejvydařenější díla budou vy-
stavena ve vestibulu školy a autoři devíti 
z nich odměněni.

Takto zněla výzva, které žáci naší ško-
ly čelili od 4. 2. do 14. 4. 2023. A zhostili 
se jí opravdu se ctí a vervou. Po dobu 
jejího trvání seděli v hodináh výtvarné 
výchovy místo žáků Leonardové da 
Vinci, Picassové, našel se Vincent van 
Gogh či Gustav Klimt, ale i umělci za-
stupující moderní umění. Výsledkem 
jsou krásná dílka. Nelehký úkol pak 
měla i porota, jež se po dlouhých dis-
kuzích dobrala konce a ocenila deset 
„malířů“ ve třech kategoriích diplomem 
a sladkou odměnou. Oceněná díla i další 
povedené obrázky můžete zhlédnout 
na malé výstavě ve vestibulu naší školy.

I. kategorie
1. místo – Alžběta Hartmanová 
2.A – František Kupka/
Abstraktní kompozice
2. místo – Veronika Býčková 
2.A – Josef Čapek/Letadlo
3. místo – Veronika Krupka 
1.A – Pablo Picasso/Portrét

II. kategorie
1. místo – Karina Chirtoaca 
5.A – Vincent van Gogh 

/ Slunečnice ve váze
2. místo – Barbora Maléřová 5.B 
– Gustav Klimt/Strom života
3. místo – Vítězslav Zrůcký 
4.A – Joan Miro/Rudé slunce

III. kategorie
1. místo – Stella Pokoráková 8.B 
– Botticelli/Zrození Venuše

2. místo – Martina Těžká 9.B 
– Edvard Munch/Výkřik
3. místo – Tereza Kiššová 
8.B – Koicušika Hokusai/The 
great wawe of Kanagana
3. místo – Emilie Hebnarová 
7.B – Pablo Picasso/Portrét

Mgr. Klára Těthalová

18



Okresní kolo soutěže v plavání

Beseda s Jiřím Haldou

V úterý 28. března 2023 se uskutečnilo 
okresní kolo soutěže v plavání. V ratíš-
kovickém bazénu poměřili své síly žáci 
hodonínského okresu v následujících 
disciplínách: prsa 50 metrů, znak 50 
metrů, volný způsob 50 metrů, štafeta 

4 x 50 metrů (každá disciplína pro dívky 
i chlapce zvlášť). Ve všech disciplínách 
si žáci bzenecké školy vedli skvěle a při 
hodnocení celkového pořadí obsadili 
následující místa.

3. místo
Chlapci 2. kategorie: Vojtěch Brief, Mi-
chal Raštica, Pavel Praus, Tobias Beránek
Chlapci 4. kategorie: David Těthal, 
Tomáš Pekárek, Sebastian Peška, Petr 
Novák

2. místo
Dívky 2. kategorie: Julie Čižmářová, 
Julie Kuchařová, Julie Gasnárková, Te-
reza Peringerová
Chlapci 3. kategorie: Vojtěch Kuchař, 
David Prokeš, Bronislav Raštica, Tomáš 
Ženata

1. místo
Dívky 3. kategorie: Barbora Sabolčáko-
vá, Karolína Janíková, Barbora Rašti-
cová, Liliana Janušková
Dívky 4. kategorie: Kateřina Hlavinko-
vá, Ivana Korbičková, Klára Valentová, 
Andrea Zálešáková

Všem žákům blahopřejeme a děkujeme 
za úspěšnou reprezentaci naší školy!

PhDr. I. Tranžíková, Ph.D.

Jaký lepší dárek můžeme dát svým dě-
tem, než jim pomoci, aby z nich vyrostli 
šťastnější a schopnější lidé?
V úterý 28. března se jídelna naší bze-
necké školy zaplnila rodiči. Nepřišli 
sem však na ochutnávku jídel, ale aby 
od psychologa Jiřího Haldy načerpali 
informace potřebné pro zodpovědnou 
výchovu svých dětí, aby jim pomohli 
být šťastnými a schopnějšími.
V příjemné atmosféře proběhla dvouho-
dinová přednáška na téma Rodičovská 
bezradnost. Zaznělo mnoho užitečných 
rad, například jak je ve výchově důležitý 
řád, nastavení pravidel a jejich dodržo-
vání, důležitost drobných manuálních 
prací dětí potřebných k rozvoji motori-
ky a celá řada jiných. Důraz přednášející 
kladl především na přijetí dětí takových, 
jaké jsou, vždy však s otevřenou lásky-
plnou náručí.
Přednášky pořádáme prioritně pro 
rodiče našich dětí, proto nás mrzí, 
že Bzenčané tvoří jen malou část pří-
tomných. Naopak nás velmi potěšila 
přítomnost odborníků – pedagogů 

a psychologů z okolních škol a školních 
poradenských zařízení.
Vzhledem k tomu, že takoví odborníci 
jako pan psycholog Halda mají svůj diář 
přeplněn termíny různých přednášek 
a jsou v časové tísni, zůstaly některé 
dotazy nezodpovězeny. Naše město Jiří 
Halda opět navštíví koncem srpna, ten-
tokrát půjde o seminář pro pedagogy 

základní školy. Na jaro příštího roku 
plánujeme opět besedu s některým od-
borníkem, abychom mohli pokračovat 
v našem dlouhodobém cyklu: Děti – 
rodina – škola. O podrobnostech akce 
Vás budeme samozřejmě předem in-
formovat.

Mgr. Marie Julínková, školní 
metodik prevence
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3. ročník festivalu DEN PRO MĚ

Úspěšné flétnistky

Po vydařeném loňském ročníku jsme 
opět zpátky, abychom pokračovali v pro 
Bzenec již zavedené tradici festivalu 
pro potěchu těla i ducha, a to festivalu 
Den pro mě.

Letos se Vám představí další skvělí 
přednášející, jmenovitě Miroslava Re-
sslerová, Miroslav Hrabica, Monika 
Kašová nebo Hana Šťastná. Dozvíte 
se o čakrách, léčivé moci křišťálu, po-
povídáme si o vztazích a jejich vlivu 

na naše zdraví, ale taky o tom, co je to 
třeba karma, a jak se lze léčit s pomocí 
aromaterapie.

V rámci vstupenky máte možnost 
zúčastnit se také dvou lekcí jógy a lek-
ce šamanské meditace, přičemž vše je 
vhodné i pro začátečníky. Chybět nebu-
de ani stánkový prodej, kde si můžete 
nechat vyložit karty, nakoupit minerální 
kameny, bylinky, tinktury a další zboží.

Vstupenky je možné zakoupit přes 

portál www.smsticket.cz nebo vyzved-
nout osobně ve Bzenci (telefon 777 212 
073).

Pokud vás zajímá více, sledujte nás na 
Facebooku na stránce Den pro mě nebo 
na našich webových stránkách
www.cesta ‑k ‑nezavislosti.cz

Těším se na Vás.

Za Cestu k nezávislosti
Hana Šťastná

V naší základní škole máme spoustu 
šikovných žáků, ovšem úspěchy na ce-
lorepublikové úrovni se může pochlubit 
málokdo. To se však netýká děvčat, která 
se věnují hře na zobcové flétny – naopak: 
Eliška Stočková, Kristýna Tesaříková, 
Alžběta Kusáková, Anna Sovová a Anna 
Kostílková, které navštěvují ZUŠ Lubo-
míra Ligase, sklízejí pod vedením paní 
učitelky Marty Gráfové jeden úspěch 
za druhým.

V Ústředním kole soutěže žáků zá-
kladních uměleckých škol, která se ko-
nala 20. dubna v Liberci, získaly Anna 
Sovová a Zita Zedníková (ZŠ Vracov) 1. 
místo ve své věkové kategorii a zvláštní 
cenu poroty pro nejmladší účastníky.

V téže soutěži získaly Eliška Stočková, 
Kristýna Tesaříková a Alžběta Kusáková 
1. cenu ve starší věkové kategorii a na-
víc zvláštní cenu poroty za provedení 
skladby Tradicionál: GYPSY.

Anička Sovová se o týden později 
účastnila soutěže v Teplicích a získala 
1. místo v 1. kategorii, 1. místo v kate-
gorii souborů a ocenění za vynikající 
soutěžní výkon.

My ve škole jsme měli možnost po-
slechnout si děvčata v rámci Dne ote-
vřených dveří v prosinci, nejnověji jsme 
jejich výkony obdivovali 11. května na 
kulturním domě při vystoupení ke Svát-
ku matek.

Děvčatům moc gratulujeme k jejich 
úspěchům a přejeme jim, ať je láska 
k hudbě provází po celý život.

PhDr. I. Tranžíková, Ph.D.
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Pohár rozhlasu

Úspěch v okresním kole 
soutěže dětských recitátorů

V uplynulých týdnech se po covido-
vé pauze vrátil na termínovou listinu 
sportovních soutěží základních škol 
celorepublikový Pohár rozhlasu v lehké 
atletice - soutěž družstev. Sportovní 
zápolení našeho regionu proběhlo již 
tradičně na moderním atletickém sta-
dionu v Hodoníně.

V úterý 25. 4. 2023 změřili své síly žáci 
a žákyně 8. a 9. ročníků základních škol. 
V konkurenci deseti dívčích a čtrnácti 
chlapeckých družstev se neztratili ani 
žáci a žákyně z naší školy. Děvčata ob-
sadila celkově páté a chlapci šesté místo.

Ještě lépe si vedli jejich mladší spolu-
žáci. Jejich závody připadly na čtvrtek 
5. 5. 2023. V dívčí i chlapecké katego-
rii se sešla konkurence ze třinácti škol 
a naši reprezentanti si vedli velmi dobře. 
Chlapci skončili o pár bodů na pěkném 
pátém místě, děvčata pak přivezla pohár 
a medaile za třetí místo.

Děkujeme všem reprezentantům za 
jejich účast a výborné výkony a přejeme 
spoustu dalších sportovních i osobních 
úspěchů do budoucna.

Mgr. J. Adamec

V únoru proběhla v naší škole třídní 
kola recitační soutěže. Několik nejlep-
ších z každé třídy se pak utkalo v kole 
školním. A do třetice ti nejlepší z nej-
lepších postoupili do kola okresního. 
To se uskutečnilo 9. března v Hodoní-
ně. Nemoci a jiné nepříznivé okolnosti 
bohužel nakonec umožnily účast pouze 
žákyni 1.A Gabriele Závodné, žáku 3.B 
Tomáši Uhlířovi a žákyni 5.B Anně Ko-
zumplíkové. I když se všem jejich dlouho 
připravovaná recitace moc vydařila, 
vyhrát mohl jen jeden. A tím jedním 
se stal právě žák naší školy Tomáš Uh-
líř. S básničkou od Františka Hrubína 
Paleček opravdu exceloval a porota si 
jeho výkon nemohla vynachválit. Tomáš 
postoupil do krajského kola, které bude 
28. dubna v Brně. Všem recitátorům 
děkujeme za vzornou reprezentaci školy 
a Tomášovi budeme držet palce.

Mgr. Klára Těthalová
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Přehlídka nejlepších recitátorů školy
Ve čtvrtek 23. února se na základní škole 
uskutečnila přehlídka vítězů školního 
kola soutěže v recitaci. Žáci, kteří ob-
sadili 1. až 3. místa, měli možnost ještě 
jednou, nesoutěžně, přednést své texty 
před publikem, které tvořili nejen žáci či 
pedagogové školy, ale také zájemci z řad 
veřejnosti. Sváteční atmosféru podpořili 
svým zpěvem a hrou na klavír manželé 
Alžběta a Johannes Greinerovi, o úvodní 
slovo se postarali pan učitel Fratišek 
Hnilo a paní ředitelka Ilona Tranžíková.

Níže uvádíme dva různé pohledy na 
tuto akci. První patří mamince recitující-
ho žáka, druhý účastníkům samotným.

Ve čtvrtek 23. února jsem se na pozvá-
ní ze ZŠ Bzenec zúčastnila recitačního 
vystoupení vítězných dětí školního kola 
recitační soutěže, mezi kterými byl i můj 
syn Sebík.

Cítila jsem obrovskou hrdost, jako 
z každého úspěchu svých dětí, zvláště, 
když vím, co vše tomu předcházelo, 

a nakonec se to i velmi povedlo.
Ten den bych si nenechala ujít ani za 

nic. Z práce jsem musela a chtěla o něco 
dříve, abych o nic nepřišla. Vše bylo do-
konale připraveno, líbilo se mi naprosto 
vše a za tento prožitek jsem byla velmi 
ráda. Velká poklona patří všem žáčkům 
od těch nejmenších až po ty nejstarší. 
Klobouk dolů před jejich zvládnutím 
trémy a odvahou vystoupit před širším 
publikem. Roli v porotě vůbec nikomu 
nezávidím, protože mně osobně se líbili 
úplně všichni :-) Velký dík patří i škole 
a všem vyučujícím, kteří i nám rodičům 
umožnili ochutnat trochu z talentu na-
šich básníků. Děkuji. Denisa Hejbalová

Dne 23. února jsme byli účastníky 
vystoupení výherců recitační soutěže 
v učebně hudební výchovy. Poté, co 
jsme zjistili, že bude v učebně polovi-
na učitelského sboru, a že se neví, jestli 
se tam všichni vejdeme, jsme značně 
znervózněli. Když jsme si opakovali svoje 

básničky, zjistili jsme, že už je neumíme 
na sto procent, a že začínáme pomalu 
zapomínat text.

Ale i tak jsme se určitým způsobem 
těšili na všechny recitátory a pěkně strá-
vený večer.

Na začátku měl pan učitel Hnilo úvod-
ní řeč. Chvilku poezie zpestřila svým 
krásným zpěvem paní Alžběta Greiner 
za klavírního doprovodu svého manžela. 
Celé představení jsem obohatila o zá-
chvat smíchu uprostřed vážné básně. 
Když jsem se začala smát, začal se smát 
i Sebastian a zbytek publika. Naštěstí 
jsem celou básničku s těžkým dechem 
a narůstající trémou zarecitovala až do 
konce.

Celkově se nám představení velmi 
líbilo a doufáme, že takových akcí v naší 
škole bude víc.

Sebastian Peška a Natálie 
Uherková, žáci 8.B



Zahraniční výjezd do Velké Británie
V druhém pololetí školního roku se 
vybraní zájemci z řad žáků naší školy 
spolu s pedagogickým doprovodem 
zúčastnili zahraničního výjezdu do 
Velké Británie s cílovou destinací Lon-
dýn. Během dní strávených v Londýně 
měli žáci možnost vidět to hlavní, co 
tato multikulturní metropole nabízí. 
Jednu noc strávili přímo v místních 
hostitelských rodinách, což pro ně byla 
zcela jistě zajímavá zkušenost. Z velkého 
množství památek a zajímavých míst, 
která město nabízí, jsme viděli napří-
klad Tower Bridge, kde jsme se uvnitř 
prošli po skleněné lávce s výhledem 
na Londýn, navštívili jsme londýnský 
hrad The Tower, kde jsme si prohlédli 
úchvatné korunovační klenoty a jiné 
expozice. Dále jsme viděli Houses of 
Parliament, Big Ben, Buckingham Pala-
ce, Trafalgar Square, Piccadilly Circus 
a Liecester Square. Studenti měli také 
možnost užít si jízdu na obřím vyhlíd-
kovém kole London Eye. Na závěr jsme 
se ve čtvrtek vpodvečer přesunuli lodí 
po Temži k londýnské O2 aréně, kde na 
nás už čekal přistavený autobus a záhy 
jsme vyrazili na cestu domů.

Spolupráce základní školy s Obchodní 
akademií a střední školou polytechnickou 
Veselí nad Moravou
Jak se správně rozhodnout, kterou střed-
ní školu nebo učiliště si vybrat? Jakým 
směrem se vydat po základní škole? To 
jsou otázky, které trápí mnoho našich 
žáků 8. a 9. tříd. Chceme jim v tomto 
nelehkém rozhodování pomoci nejen 
možností zúčastnit se veletrhu vzdělá-
vání, různých workshopů, ale i možností 
vyzkoušet si praktické dovednosti, které 
jednotlivé obory nabízí. Proto se opako-
vaně žáci 8. tříd účastní programu OA 
a SŠP ve Veselí nad Moravou. V průběhu 
roku si mohou ve čtyřech zážitkových 
blocích vyzkoušet aktivity, jako je 3D tisk 
a ovládání programovatelných robotů 
Lego Mindstorms, interaktivní cvičení 
zaměřená na hardware a PC sítě, mohou 
se stát na chvíli elektrikářem, projet se 
traktorem a na trenažerech autoškoly, 

vyměnit pneumatiku a jiné činnosti, 
ke kterým by asi jinak neměli přístup.

A jak se tyto aktivity žákům líbí? Pře-
čtete si text žákyně osmé třídy.

Dne 23. března jsme jeli do Veselí nad 
Moravou na střední odborné učiliště.
Odjezd byl od naší základní školy, ke 
které pro nás přijel autobus. Po cestě jsme 
vyzvedli žáky základní školy z Vnorov. 
Když jsme dorazili na místo, odložili 
jsme si věci do učebny. Byli jsme roz-
děleni na čtyři skupinky po pěti žácích. 
Logicky tak vznikly čtyři stanoviště.

Na prvním stanovišti jsme viděli auto 
ze spodní strany. Stálo na stojanu a my 
jsme měli možnost nahlédnout pod něj. 
Ukázali nám, jak se přezouvají gumy na 
kolech, a dozvěděli jsme se spoustu věcí 
o motorech. Perličkou tohoto stanoviště 

byla jízda na traktoru. Kdo měl odvahu, 
mohl řídit.

Druhé stanoviště byly trenažery jako 
v autoškole. Tady jsme se dozvěděli, kde 
je spojka, brzda, plyn a jak probíhá jízda.

Na třetím stanovišti jsme pájeli elek-
trické obvody. Každý si vyrobil pomocí 
pájky elektrický obvod, který si vzal 
s sebou domů jako suvenýr.

Čtvrtým stanovištěm byla kovárna. 
Tady jsme kovali kousek železa, které 
se opět stalo naším suvenýrem. V prů-
běhu dne pro nás byla nachystána vy-
datná svačina. Exkurze pro nás všechny 
byla velmi zajímavá, všem se nám líbila 
a odvezli jsme si spoustu zkušeností 
a zážitků.

Nela Kostrhounová, 8.A
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Soustředění 2023

Svátek matek 2023

Na konci března jsme odjeli na Mlýnky 
– Strážnice na víkendové soustředění. 
Cílem pobytu bylo během dvou dní 
osvěžit všechna pásma a nacvičit jed-
no staronové. Protože se nás často lidi 
ptají na náš bzenecký kroj, a ani my si 
jím nejsme moc jistí, připravila nám 
naše vedoucí na sobotní večer prezen-
taci o bzeneckém kroji. I když to takto 

na papíře může znít suše a dokážete si 
představit na sobotní večer lepší zábavu, 
bylo to velice zajímavé a poučné. To ne-
bylo moc přesvědčivé, že? Musíte prostě 
doufat, že se Lucka rozhodne udělat 
přednášku i pro veřejnost a zažít to, já 
to na papír přenést neumím.

Co doufám veřejnosti předvádět 
nebudeme, je náš taneček ve tmě. Ten 

jsme s holkama připravily klukům jako 
překvapení, ale zradily nás svítící ty-
činky, které nám některým v průběhu 
vystoupení odpadly.

Víc už toho opravdu napsat nejde, pro-
tože jsme přes den pořád tančili a večer 
poseděli a popili. Taková naše klasika.

Johana Novotná
Členka SPT Bzenčan

Ve čtvrtek 11. května se konalo již 
tradiční vystoupení žáků základní 
školy při příležitosti Svátku matek. 
V programu vystoupili šikovní žáci 
základní školy: členové souboru 
Marijánek, kroužku mažoretek, 
recitátoři, flétnistky, představi-
la se nově vzniklá školní kapela, 
v samém závěru pak pěvecký sbor 
zaměstnanců základní školy.

Maminkám k jejich svátku jsme 
se snažili popřát tím nejlepším, 
co v naší škole máme. Jsme rádi, 
že jsme mohli představit Lauru 
Dolákovou, která se věnuje sólo-
vému vystupování jako mažoretka 
na republikové a evropské úrovni.

Jsme rádi, že soubor Marijánek 
funguje i nadále a že jeho současné 
vedoucí Lenka Hartmanová a An-
drea Andrýsková vedou děti k lásce 
k folkloru a lidovým tradicím.

Těší nás, že to našim mažo-
retkám pod vedením paní učitelek 
Miroslavy Kosířové a Magdy Bře-

zíkové hezky šlape (a v krásných 
kostýmech taky moc sluší).

Jsme rádi, že jsme mohli před-
stavit naše recitátory – většinou šlo 
o vítěze celoškolního kola, v pří-
padě Tomáše Uhlíře o vítěze kola 
okresního.

Těší nás, že v naší škole vznikla 
nová žákovská kapela FloresDor-
mients, která si tímto odbyla svou 
pódiovou premiéru.

A jsem moc ráda, že se do pro-
gramu zapojili také kolegové – uči-
telé i neučitelé, kteří si připravili 
dvě vystoupení na samotný závěr, 
kterými – snad – potěšili publi-
kum v sále. Velké poděkování za 
přípravu patří paní učitelce Pavle 
Rákošové a Veronice Uhrinové, 
naší nové „technické“ posile panu 
Janovskému a vůbec všem, kteří 
věnovali kus svého volného času 
přípravě jednoho příjemného květ-
nového odpoledne.

PhDr. Ilona Tranžíková, Ph.D.
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Střední  škola gastronomie,  hotelnictví  a lesnictví  Bzenec  

Střední škola gastronomie, hotelnictví a lesnictví Bzenec, příspěvková organizace 
náměstí Svobody 318, 696 81 Bzenec, tel.	518 384 527, www.sosbzenec.cz, e-mail: info@sosbzenec.cz 

 
MATURITNÍ OBORY 

Masér sportovní a rekondiční 69 – 41 – L / 02 

Hotelnictví    65 – 42 – M / 01 

Ekologie a životní prostředí 16 – 01 – M / 01 

 

UČEBNÍ OBORY 

Cukrář   29 – 54 – H / 01 

Kuchař – číšník  65 – 51 – H / 01 

Lesní mechanizátor 41 – 56 – H / 01 

Rybář   41 – 53 – H / 01 

Zahradník   41 – 52 – H / 01 NÁSTAVBOVÉ STUDIUM 

Mechanizace zemědělství  41 – 45 – L / 51 
a lesního hospodářství   
Podnikání    64 – 41 – L / 51 

JEDNOLETÉ OBORY  
(rozšíření kvalifikace, zkrácené studium pro uchazeče 

s výučním listem nebo maturitní zkouškou) 

Cukrář   Lesní mechanizátor 
Hotelnictví   Rybář 
Kuchař – číšník   Zahradník  
Výrobce potravin 

UČEBNÍ OBORY 
(pro žáky se speciálními vzdělávacími potřebami) 

Potravinářská výroba 29 – 51 – E / 01 

Zahradnické práce 41 – 52 – E / 01 

Od září 2023 otevíráme nový maturitní obor Masér sportovní a rekondiční. Během studia získáte velmi 
dobré jazykové znalosti, znalosti z přírodovědných oblastí, zorientujete se v administrativě, marketingu a 
finanční oblasti. Profesně se zaměříte na fungování lidského těla, poradenskou činnost v oblasti správného 
životního stylu, sportovní rehabilitace, masáže. Budete mít otevřenou cestu k vlastnímu podnikání i 
dalšímu studiu. 
Areál Bzenec - Přívoz 
Žáci oborů Ekologie a životní prostředí, Lesní mechanizátor, Zahradník, Rybář se pohybují v atraktivním 
prostředí zejména v odborné výuce. Samozřejmostí je práce s moderními přístroji. V nejbližším období 
plánujeme pořízení trenažéru pro výuku práce s harvestorem a zřízení učebny pro výuku tohoto tématu. 
Naši žáci tak získají jedinečnou možnost zkusit si práci na simulátoru a následně mohou usednout k další 
výuce do stroje samotného. Vyzkoušíte si moderní práci při zcela automatizovaném a mechanizovaném 
zpracování dřeva. 
Využijte zajímavé prostředí a podmínky pro svoje vzdělání. 
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SPS JAROSLAV
První akcí letošního roku po valné hro-
madě byla účast několika členů našeho 
kolektivu na fašankové zábavě. O po-
moc při její organizaci nás požádal SPT 
Bzenčan. Pomohli jsme rádi – u poklad-
ny a v šatně.

Jako v každém kolektivu, i u nás slaví-
me narozeniny našich členů. A zvláště, 
pokud se jedná o dlouholeté členy, kteří 
už s námi nezpívají, ale jsou takzvanými 
čestnými členy, které zveme na naše 
akce. 21. 3. 2023 oslavil své významné 
životní jubileum pan Josef Vráblík. Celý 

sbor se tajně sešel v Olšovci před jeho 
domem a společně jsme zazpívali něko-
lik jeho oblíbených sborových skladeb. 
Překvapení se podařilo a ukápla i nějaká 
slzička dojetí. Za odměnu jsme dostali 
i malé pohoštění.

V sobotu 22. dubna členové sboru, 
jejich rodinní příslušníci a přátelé na-
vštívili již tradičně termální koupaliště 
v Dunajské Stredě. Datum zájezdu bylo 
určeno začátkem března a nikdo netušil, 
jaké bude počasí. Nechápeme, jak je to 
možné, ale přesně na sobotu se vyčasilo, 

sluníčko svítilo jak v létě, voda ve všech 
bazénech měla nadstandardní teplotu 
a domů jsme se vrátili všichni opálení.

Od začátku roku se celý kolektiv při-
pravoval na zájezd do Chomutova, který 
se uskutečnil ve dnech 13.-14. května. 
První kontakt a komunikaci s vedením 
SPS AURUM Chomutov zařídila naše 
nejmladší členka Jana Solčianská. Pak 
přišlo pozvání na přehlídku sborů, kte-
rou jsme přijali, a začala organizace. Vý-
bor sboru začal pracovat na plné obrátky. 
Manažerka sboru Lenka Malacková 
zajistila ubytování, stravu a program. 
Jednatelka Jitka Jablonická se postarala 
o organizaci koncertu a autobus a naše 
pokladní Marie Ventrčová hlídala roz-
počet sboru a všechny výdaje. Předseda 
Rostislav Valenta zajistil tekuté dárky 
a společně jsme navštívili prodejnu Rapy 
a nakoupili jejich produkty pro chomu-
tovský kolektiv. Dirigentka Ludmila 
Höhnová vytvořila program a pod jejím 
vedením za doprovodu korepetitora 
Víta Trumpeše jsme pilně nacvičovali 
připravený program.

V sobotu 13. května. v 6:30 vyjel ze 
Bzence autobus natěšených zpěváků na 
opačnou stranu naší republiky. První 
zastávka byla na Melikaně, kde jsme 
všichni poseděli u kávy. Pak jsme uhá-
něli Vysočinou, kolem Prahy, zamávali 
hoře Říp a po dvanácté hodině jsme byli 

Američtí SOBs ve Bzenci
Na konci března byli občané Bzence 
svědky jedné opravdu skvělé události. 
Mluvím samozřejmě o koncertě student-
ského sboru SOBs z prestižní americké 
univerzity Yale v kostele sboru J. A. Ko-
menského. Kdo měl to štěstí a vměst-
nal se do těchto skromných prostor, 
zažil opravdu výjimečné a energické 
vystoupení tohoto asi dvacetičlenného 
převážně mužského sboru, který vystu-
puje výhradně a -capella, což znamená, 
že se soubor doprovází svými hlasy sám. 
Ze svých vlastních zkušeností vím, že 
tento složitý způsob interpretace vyža-
duje opravdu velký talent každého člena 
souboru. To také SOBs potvrzovali tím, 
že téměř každou skladbu zpíval jiný 

a vždy skvělý sólista. Třešničkou na 
dortu pak byly tři české písně, které jsme 
od amerických studentů opravdu neče-
kali. A jak je to vůbec možné, že sbor 
takového formátu letěl přes půl planety, 
aby navštívil naše malé městečko? Za 
vším stojí Adam Černý, bývalý žák naší 
školy, který se rozhodl zkusit štěstí a po-
dal si na tuto univerzitu přihlášku. Asi 
nemusím dodávat, že jej přijali. Adama 
jsem od malička vyučoval hře na bicí, 
později elektrické i akustické kytaře 
a zpěvu. Reprezentoval nás v kytaro-
vém a flétnovém orchestru, a nakonec 
se výborně zhostil bicí soupravy a zpěvu 
v kapele ZUŠ – FirstAttempt, která pra-
videlně hrává na Bzeneckém vinobraní, 

a kterou minulý rok opustil, aby svoji 
kariéru započal za oceánem. Já osobně 
jsem si myslel, že už se k nám do Česka 
nevrátí, a tak jsem ani trochu nečekal, 
že jej uvidím už za půl roku v tomto 
perfektně sehraném hudebním tělese, ve 
kterém rozhodně „nehrál druhé housle“. 
Na nás ale nezapomněl, za což jsem moc 
rád. Jeho bývalá kapela tak měla tu čest 
si s tímto vokálním souborem zahrát. My 
ze Základní umělecké školy Lubomíra 
Ligase mu přejeme ještě hodně podob-
ných úspěchů a jsme moc zvědaví na to, 
čím nás Adam opět překvapí.

Kamil Lauš
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na místě. Nejdříve nás čekal oběd v re-
stauraci a pak jsme z autobusu přemístili 
kufry do hotelu Clochard v centru města. 
V rychlosti jsme se převlekli, vzali noty 
a přesunuli se do „kulisárny“ v areálu 
Městského divadla. Po krátkém přivítání 
následovaly zvukové zkoušky. Koncert 
začal ve tři hodiny odpoledne. Celkem 
se představily čtyři sbory. Zazněly různé 
skladby, ale nejvíce bylo upravených 
lidových písní ze Slovenska a Mora-
vy. Náš sbor vystupoval jako poslední 
a velký potlesk sklidily především naše 
bzenecké písničky. Na konci se všech-
ny sbory spojily a v počtu cca stovky 
zpěváků zazněla Aká si mi krásná od 
Eugena Suchoně.

Po koncertě následovalo společné po-
sezení sborů, vyměnily se dárky, zku-
šenosti a vedení sborů se domluvilo na 
další spolupráci. Chomutovský sbor 
jsme pozvali na návštěvu do Bzence 
příští rok, kdy nás čeká oslava padesáti 
let od založení. Také jsme si společně 
zazpívali u kytar a harmoniky.

Ráno po snídani nás čekala mše v kos-
tele Nanebevzetí Panny Marie. Pozdra-
vili jsem se s místním panem farářem 
a vystoupali na kůr. Víťa zasedl za var-
hany a pod vedením naší paní dirigentky 
jsme odzpívali celou mši – ordinárium, 
žalmy i naše sborové skladby. Věříme, 
že i v kostele se náš zpěv líbil.

Pak už následovala společná fotografie 

v parku u kvetoucích slunečních hodin 
a rozloučení s vedením chomutovského 
sboru, které nás doprovodilo k autobusu.

Na zpáteční cestě jsme měli zastávku 
v Českém Šternberku. Po obědě v Re-
stauraci pod hradem jsme vystoupali 
po schodech na hradní nádvoří a pak 
společně absolvovali prohlídku místního 
krásného hradu. S povolením mladé-
ho průvodce jsme vyzkoušeli akustiku 
v jednom z největších sálů skladbou 
Dona nobis. Mladík byl mile překva-
pen. A pak jsme už nasedli do autobusu 
a vrátili se na Moravu do svých domovů. 
Příjezd do Bzence byl kolem půl osmé.

Hodnocení zájezdu proběhlo hned 

na první úterní zkoušce. Předseda po-
děkoval Janě za zprostředkování akce, 
celému výboru za organizaci, dirigentce, 
korepetitorovi i všem členům za vzor-
nou reprezentaci města Bzence. Paní 
dirigentka byla spokojena, což je pro 
nás ta nejlepší odměna a důkaz, že naše 
práce má smysl. Opět se ukázalo, že jsme 
výborná parta. Dovedeme se pobavit, 
zasmát, zazpívat a je nám spolu dobře.

Čekají nás další akce, takže každé 
úterý v 19:30 opět zkoušíme! Pokud 
umíte zpívat, přijďte mezi nás.

Za vedení SPS JAROSLAV 
Jitka Jablonická - jednatelka
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Portrét Hermine Gallia od Gustava Klimta

Každého hrdého Bzenčana určitě chytí 
za srdce zjištění, že osoba spojená s jeho 
rodným městem se zapsala do celosvě-
tové umělecké historie, i když jen jako 
múza malíře světového významu. Tato 
skutečnost vyšla najevo při velikonoční 
návštěvě jednoho nenápadného Austra-
lana ve Bzenci.

Tim Bonyhady je australský historik, 
autor, umělecký kurátor a obhájce život-
ního prostředí. Je ředitelem Centra pro 
klimatické právo a politiku na Australské 
národní univerzitě. Publikoval několik 
historicky podložených prací a uspořádal 
také několik uměleckohistorických vý-
stav. Za svou práci obdržel řadu ocenění. 
Tu hlavní za knihu „GOOD LIVING 
STREET“ Portraitof a Patron Family, 
Vienna 1900. (volně přeloženo „Ulice 
dobrého života, Portrét mecenášské ro-
diny, Vídeň 1900“).

Tim Bonyhady je potomkem židov-
ského rodu Gallia, který před první svě-
tovou válkou a v meziválečném období 
patřil k vídeňské buržoazii. Rodu, jehož 
kořeny sahají právě do našeho města. 
A to byl také hlavní důvod jeho návštěvy 
– navštívit hrob předků na židovském 
hřbitově. Zde totiž odpočívá zakladatel 
rodu Gallia – Emanuel Gallia (1814-
1890) a jeho manželka Katherina Gallia, 
rozená Berge (1824-1897), prapradědeček 
a praprababička Tima Bonyhady.

Jak popisuje Tim Bonyhady ve své výše 
uvedené knize, ve Bzenci se roku 1858 

narodil také jeho pradědeček Moritz 
Gallia. Toho ale přitahovala Vídeň, kte-
rá v té době byla centrem evropského 
umění, kultury a ideálů habsburské 
monarchie. Odešel tedy do Vídně a začal 
provozováním jedné z nejmodernějších 
plynáren a elektráren v zemi, později se 
pak stal generálním ředitelem vídeň-
ské manufaktury na žárovky, bohatým 
obchodníkem a vládním radou. Zde 
také potkal svou budoucí ženu Hermi-
ne. Za zmínku určitě stojí skutečnost, 
že Hermine byla dcerou jeho sestry 
Josefine Gallia, tedy Moritzova neteř, 
což se v této době u majetných rodin 
v určitých případech stávalo převážně 
z majetkových důvodů.

Moritz a Hermine Gallia se díky své-
mu postavení a finančním možnostem 
stali mecenáši umění, zejména příznivci 
avantgardní vídeňské secese. Roku 1903 

si Moritz Gallia mohl dovolit požádat 
svého přítele, tehdy už uznávaného 
malíře Gustava Klimta, aby namaloval 
jeho manželku Hermine. Galliovi tehdy 
už vlastnili Klimtovu krajinomalbu. 
Hermine měla v té době 33 let a 4 děti, 
1 chlapce a 3 dívky, z nichž jedna byla 
babička Tima Bodyhadyho – Grelt Gallia. 
Za obraz musel Moritz Gallia zaplatit 
asi tři současné roční platy všech svých 
zaměstnanců. Obraz bral jako investici 
do budoucnosti pro svou rodinu a své 
potomky. Dle popisu Tima Bodyhady 
má Hermine Gallia na obraze na sobě 
třpytivé šaty z průsvitného bílého šifonu 
a zdá se, jako by se před námi vznášela. 
Vinoucí se linie jejích šatů připomínají 
secesi a japonské potisky. Klimt věnoval 
při reprodukci těchto přepychových šatů 
velkou pozornost detailům, jako jsou 
volánky a stuhy. Obrazu dominují jemné 
pastelové odstíny, nejvýraznější jsou tma-
vé vlasy Hermíny. … Tak vznikl obraz 
„Portrét Hermine Gallia“ od Gustava 
Klimta. Tento slavný vídeňský malíř 
měl vlivné postavení v umě-
ní habsburské monarchie 
a byl oblíbeným portrétistou 
vídeňské společnosti. Patří 
mu klíčové místo v rakous-
kých dějinách umění.

Brzy po vziku Velkoně-
mecka v roce 1938 (Rakous-
ko se stalo součástí Německé 

říše) se část potomků rodu Gallia roz-
hodla emigrovat do Austrálie, kam se 
jim podařilo Klimtův portrét odvézt 
s sebou. Zde byl obraz v roce 1971 v aukci 
prodán v Christié s London dealerům 
a v roce 1976 ho získala Národní galerie 
v Londýně, kde visí dodnes.

Tim Bodyhady strávil ve Bzenci dva 
dny v doprovodu starosty Erika Ebringe-
ra a Libora Kuchaře. Zajímal se o historii 
našeho města, převážně tu týkající se 
židovské komunity. Nejprve navštívil ži-
dovský hřbitov, kde uctil památku svých 
předků u hrobky Emanuela a Katherine 
Gallia. Obdivoval krásu zrekonstruované 
židovské obřadní síně a se zájmem po-
slouchal vyprávění o její historii a tram-
potách při opravě. Noc strávil v Penzionu 
Fürstova vila. V historických sklepech 
ochutnal moravská vína a při prohlídce 
interiérů vily diskutoval s Liborem Ku-
chařem nejen o rodinách Galia a Fürst, 
ale také o jiných židovských rodinách 
a dnes již neexistujících židovských stav-
bách v našem městě. Velmi ho překvapi-
lo, že v bývalé židovské čtvrti není žádná 
pamětní tabule připomínající historii 
židovské komunity v našem městě. Bylo 
by třeba, jak v místě bývalé židovské 
školy, tak i tehdejší Synagogy, tuto věc 
realizovat. Ve většině měst s historií po-
četné židovské komunity tomu tak dnes 
je. Na Velikonoční pondělí při prohlídce 
bzeneckého náměstí pan Bodyhady do-
konce narazil na velikonoční výpravu 
cimbálové muziky s povozem taženým 
koňmi. Lidová moravská muzika, koláč-
ky a výborná slivovice tak jen dotvořily 
obrázek dodržování moravských lido-
vých tradic v našem regionu.

Tim Bodyhady celou dobu s nadšením 
poslouchal, vše si nahrával a dělal si po-
známky. Kdo ví, možná se v jeho další 
knize nebo článku opět objeví nějaká 
zmínka o Bzenci…

JUDr. Blanka Ďurinová

29



30

Velikonoční pondělí ve Bzenčanu

Letošní Velikonoce byly pro Bzenčan 
jiné než obvykle. Smyly se nám nápisy, 
každá z nás nalévala jiný druh alko-
holu, kluci hledali poklad a jezdili na 
voze. Tímto krátký zhuštěným úvodem 
jsem se vás snažila nalákat na zbytek 
článku, ve kterém si to shrneme. Pěkně 
od začátku.

Začátek je na konci ledna, kdy se kluci 
pustili do shánění koňského povozu. Se-
hnat takový povoz není jen tak, protože 
koně musí být zvyklí na hluk. Nako-
nec se ale zadařilo a našim tanečníkům 
tak nic nebránilo v objíždění města na 
voze. Nic kromě nočního psaní nápisů 
holkám pod okna. A protože se nápisy 
kvůli vydatnému dešti po dni smyly, 
tady je máte:
„V pondělí doma nebudu.“ – Lucka S.
„Má maměnka neví, ani vědět nesmí.“ 
– Zdenka
„Ty červené líčka vínko popijajú.“ – Alice
„Vdávala maměnka, vdávala dcérečku.“ 
– Johča
„Iné hospodyně zrána do kuchyně.“ 
– Anet
„Voják su já voják.“ – Nikol
„Červená růžička, proč sa nerozvijáš.“ 
– Lea
„Pověsily na řetázky, že neměly žádné 
lásky.“ – Julie
„Chtělas ně galánko, chtělas ně nocleh 
dat.“ – Lenča
„Kázali ně nechoď za ves.“ – Verča
„Kdyby ně bylo jak ně není.“ – Lucka 
H. (vedoucí)

Abychom nebyly ráno překvapené jen 

my holky, připravily jsme si pro klu-
ky velikonoční hru – hledání pokladu. 
A aby hledání nebylo tak jednoduché, 
servírovaly jsme jim každá jiný drink. 
Nápojový lístek k nahlédnutí zde, v přes-
ném pořadí obchůzky:
Rum – Lucka H.
Ořechovka – Nikol
Griotka – Lea
Gin & tonic – Lenča
Slivovice – Verča
Zelená – Zdenka
Pivo – Johča
Cuba libre – Alice
Skinny bitch (vodka a soda, „fit“ drink) 
– Anet
Medovina – Lucka S.

Borovička – Julie
Toto nápojové menu je zárukou zamo-
tání hlavy, proto jsme musely klukům 
dát indicie, kde poklad (nebo také KPZ 
pro šlahače) najdou. Postupně jsme jim 
lihovkou každému na ruku napsaly jed-
no slovo a vznikla tak nápověda: „Až 
do Písku rovná cesta. Čekám na signál. 
Kříž, cyklostezka, alej.“

Důvtipný čtenář už jistě ví, že poklad 
byl zakopaný na cestě mezi Bzencem 
a Kolonkou u vysílače a označený kří-
žem z větví. V této krabičce poslední 
záchrany na šlahače čekaly plechovky 
piva, žvýkačky, tabletky s příznačným 
názvem – Vyprošťovák a upomínkový 
předmět, kdyby si náhodou některý 
z nich velikonoční obchůzku/objížďku 
2023 nepamatoval.

Pokud chcete z Velikonoc víc, dopo-
ručuju video na YouTube kanále Codey 
Simon, který šel se Bzenčanem půlku 
obchůzky a natočil zajímavou „reportáž“ 
o českých tradicích z pohledu Austra-
lana.

Tak to byly další tři měsíce v našem 
souboru. Plán na následujícího čtvrt 
roku je následovný: potkáme se na 
otevřených sklepech, budeme se snažit 
vyhrát soutěž o nejlepší bzenecký guláš, 
vystoupíme na Hané a zorganizujeme 
nejlepší pouťovou party (Zatancuj si 
na zámku VI).

Johana Novotná 
Členka SPT Bzenčan



Společenská 
kronika

Loučíme se s občany, 
kteří opustili naše řady

Josef Mikeska
Marie Miklíková
Marta Patáková
Františka Potáčková
Jaroslava Sigmundová
Hermína Smékalová

Městská knihovna oznamuje 
svým čtenářům, že půjčovní doba 
o prázdninách bude následující:
pondělí
08:00 – 12:00 14:00 – 17:00

čtvrtek
08:00 – 12:00 14:00 – 17:00

Přijďte si vybrat knihy na prázd-
ninové dny.

Jitka Navrátilová

Vážení občané,
připravujeme pro vás vítání ob-
čánků.
Rodiče, kteří mají zájem o přiví-
tání svých dětí mezi občany měs-
ta Bzence, se mohou hlásit pro-
střednictvím e -mailu matrika@
bzenec.cz nebo na telefonních 
číslech 518 306 421, 606 076 358.

Matrika Bzenec

Městská 
knihovna informuje

Matrika informuje

Blahopřejeme všem, 
kteří nyní oslavují svá 
významná životní jubilea

80 let
Bedřich Jurásek
Stanislav Jurečka
Marie Kubíčková
Marie Motyčková
Jenda Plšek
85 let
Dagmar Hrdinková
Antonie Jurasová
Jaroslav Váňa
90 let
Marie Sukupová
Marie Ševčíková
Josef Vráblík
91 let
Františka Eliášová
Marie Pochylá
92 let
Jaroslava Balounová
Ján Sciranka
95 let
Amalie Zapletalová

Drobivá láska
Naše
to naše
v očích ryb
a
voda
v prstech od bláta
se drolí…
jak láska utonulá.
Od suchých slov
z našich úst
se drolí…
utonula láska
a
my pod ní
a
my na ní.

V zajetí slov
Když slovům
nelze uniknout
a
hlavou táhnou se
a
nocí…
…Do pera andělé vkládají
co není v mojí moci.
Když
lásce
nelze
uniknout…

Vítězslava Radostová

Z pera našich 
čtenářů…

Vítáme tyto malé 
bzenecké občánky

Ema Burešová
Anna Horáková
Matyáš Murcek
Beata Neumannová
Beáta Nožičková
Ester Perutíková
Lada Stávková
Albert Šupálek

Uzavřené sňatky

Pavel Pleštil z Moravského Písku a Monika Hepnarová z Moravského Písku
Karel Vodáček z Domanína a Micheala Chybíková z Domanína
Radek Kraml z Dubňan a Jitka Kolajová z Dubňan
Radim Josefík z Uherského Brodu a Iveta Vaďurová ze Bzence
Šimon Vachút ze Vnorov a Pavla Kučerová z Brna
Vlastimil Šlahůnek z Olomouce a Světlana Klímová z Olomouce
Radek Pavko ze Bzence a Milena Hýlová ze Bzence
Jaroslav Hrubý z Mladé Boleslavi a Sabina Mičulková ze Vnorov
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Učitel a průkopník moravské archeologie ve Bzenci.
Letos si připomínáme dvojí výročí - 170 let od narození a 100 let od úmrtí Františka Myklíka.
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František Myklík

František Myklík se narodil 14. září 
1853 v Chylicích. Obecnou školu 
navštěvoval ve svém rodišti, poté 
studoval na nižším německém gym-
náziu reálném v Uherském Hradišti 
a vyšším českém gymnáziu v Olo-
mouci, kde v roce 1875 maturoval. Ve 
Vídni vystudoval moderní filologii 
na filozofické fakultě (1879). Vhodné 
zaměstnání v oboru, který vystudo-
val, ale nenachází.

V roce 1879 v Bzenci vyučuje pri-
vátně (hofmistr) předmětům gym-
naziálním. V bzenecké škole je pak 
ustanoven dne 27. 12. 1882 na místo 
kandidáta - nejprve jako výpomoc-
ný, pak prozatímní a konečně defi-
nitivní podučitel. V Bzenci se dne 
4. října 1882 oženil s industriální 
učitelkou na bzenecké škole s paní 
Marií Marešovou. Dne 23. září 1883 
se jim narodila dcera Elvíra. Fran-
tišek Myklík také působil ve spolku 
učitelů v okrese Uherskohradišt-
ském a v okresní učitelské jednotě 
„Komenský“.  Dne 30. dubna 1886 
obdržel od c. k. Ministerstva osvěty 
povolení ku zkoušce učitelské, kterou 
před pražskou c. k. Komisí zkušeb-
nou vykonal. Manželka Františka 
Myklíka ve Bzenci o prázdninách 18. 
srpna 1887 zemřela na souchotiny.

Odtud se dostal za učitele obecné 
školy ve Starém Městě u Uherského 
Hradiště, kde učil od 1. dubna 1888 
také jako třídní učitel. Ve škole ve 
Starém Městě působil až do konce 
školního roku 1894-1895. Pak byl vý-
nosem ze dne 22. 7. 1895 dosazen dle 
vlastní žádosti a vrátil se do Bzence.

Nastoupil jako učitel od 1. září 
1895. Ve školním roce 1898-99 jako 
třídní učitel dostává třetí třídu obec-
né školy.

Následné jmenování dekretem c. k. 
zemské rady školní ze dne 7. 6. 1901 
č. 8035 se stal nadučitelem šestitřídní 
obecné školy v Ostrožské Nové Vsi. 

Službu nastoupil dne 1. srpna 1901.
V roce 1904 byla otevřena v Os-

trožské Nové Vsi nová chlapecká 
škola a František Myklík tam působí 
jako nadučitel. Dne 29. září 1908 si 
na Velehradu bere za svou ženu in-
dustriální učitelku Marii Benešovou 
narozenou 13. 9. 1869 v Napajedlech. 
Za svědka mu jde jeho přítel Karel 
Klem z Velehradu, kterého vzpomíná 
již v roce 1889 při jeho přednášce 
o nálezech na Velehradu.

V Ostrožské Nové Vsi působil jako 
řídící obecné školy od roku 1901 až 
do roku 1922, kdy odchází na od-
počinek.

Od 1. ledna 1923 žije v Bzenci, kde 
skonal záchvatem mrtvice dne 19. 
srpna 1923 o osmé hodině s časopi-
sem Matice moravské v ruce.

Literatura a prameny: Broda, Z.-Ko-
lbinger, D. 2022; Učitel a průkop-
ník moravské archeologie František 
Myklík. Archeologie Moravy a Slez-
ska XXII, 164-170. Hrubý 1948a, 
7-8; 1948 b,9-10; Sklenář -Sklenářová 
2005, 393; Zelnitius 1932, 58-59, foto; 
1945, 15; Školní kroniky a matriční 
záznamy. Skutil, Jan 1982: Dějiny 
Bzence od počátků do konce středo-
věku. Jižní Morava 18, 67-85.

Archeologické působení 
Františka Myklíka

Při studiích na gymnáziu v Olo-
mouci se přes profesora Jana Ha-
velku seznamuje s „otcem morav-
ské prehistorie“, MUDr. Jindřichem 
Wankelem [Vignatiová 1975, 101]. 
František Myklík jeví zájem o arche-
ologii a stává se od roku 1887 [Ano-
nymus 1887, 100;1912, 149] členem 
Vlasteneckého spolku musejního 
v Olomouci. Souběžně s tím se stal 
dopisovatelem časopisu vydávaného 
tímto spolkem [Myklík 1886; 1887a; 

1888; 1890].
Chylice a Nová Ves jsou příliš vzdá-

leny od Bzence, aby mohl občas cho-
dit na vycházky do okolí.

Věnoval proto veškerou pozornost 
a čas nejbližšímu okolí Starému hra-
du Bzeneckému [Myklík 1887, 85].

Dávné objevení pohřebišť na dvou 
místech uvnitř města Bzence ho vedlo 
na myšlenku, že i dál od města mohly 
by se nacházet památky předvěkých 
osad. Profesor Maška ho upozornil 
na název „Babí“, kde do konce 18. 
století stála šibenice. Prochodil celé 
„Babí“ a objevil tam rozsáhlé sídli-
ště. Na jedné výspě táhnoucí se přes 
mokré louky východně od polohy 
„Na Babích“ nalezl přeslen a střepy 
z nádob zdobené vlnicemi. Na místě 
mezi osadou Olšovcem a nádražím 
severní dráhy nalezl dvě žároviště 
„U katového kříža“ a „Na oběšených“. 
Na polích v údolí potoka Syrovínky 
se po obou stranách nachází nízké 
výspy schválně nasypané. Při za-
kládání panské chmelnice rozkopal 
žárové hroby. Na svahu „Na Fala-
říkoch“ nálezy doby římské. Dále 
hledal v předměstí Uherského Ostro-
hu, na Velehradě a ve Starém Městě 
„Na valách“ a „Špitálky“. V odbor-
né literatuře se dodnes tato lokalita 
označuje jako „Myklíkovo nalezi-
ště“. František Myklík spolupraco-
val s Moritzem Trappem, Karlem 
Jaroslavem Maškou, I. L . Červinkou 
a jinými. František Myklík se stal 
významným průkopníkem Moravské 
archeologie.

Více textu naleznete; Broda, Z.- 
Kolbinger, D. 2022 ; Učitel a průkop-
ník moravské archeologie František 
Myklík. Archeologie Moravy a Slez-
ska XXII, 164-170.

Příspěvek do Bzeneckého 
zpravodaje připravil Zdeněk 

Broda a Dalibor Kolbinger.
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Naši rodáci
Jaromír „Louis“ Konůpka
(24. 3. 1942 – 6. 3. 2014)

hudebník a jazzman

V úterý 24. března 1942 se v malém 
domku č. p. 56 vedle dnes již býva-
lé školy na Horním náměstí narodil 
manželům Františkovi Konůpkovi, 
toho času zaměstnanci Vinařského 
družstva, později po návratu do Bzen-
ce dlouholetému učiteli vinařství a vi-
nohradnictví na zdejší Vinařské ško-
le, a Ludmile Konůpkové, později po 
mnoho let bzenecké knihovnici, syn 
Jaromír Konůpka. Jméno nabyl podle 
zbožného přání rodičů - ať už jaro při-
nese mír… Jako všichni synové pana 
inženýra, který kromě velkého vinaře 
byl i náruživým harmonikářem, začal 
již v útlém dětství v hudební škole 
trápit harmoniku. Jenže nastala nová 
doba a jakmile to šlo, prvorozený syn 
k otcově nelibosti opustil harmoniku 
a zamiloval si klarinet. Když pak začal 
studovat v Praze, zbýval jen krůček 
k tomu, k čemu ho to nejvíce táhlo - 
k jazzu, k jazzu tradičnímu, dixielandu. 
Na začátku šedesátých let se Jaromír 
Konůpka stal členem kapely tehdy za-
čínajících muzikantů - Ivana Mládka, 
Františka (Ringo) Čecha a dalších. Je-
jich Storyville Jazzband byl startem 
do velkého světa jazzu. Na tuto kapelu 

vzpomíná Franta Ringo Čech v jedné ze 
svých knih (Generace Beatles aneb Rok 
stárnoucího rockera), v níž vzpomíná 
také na mnoho příhod s Louisem. Toto 
jméno Jaromírovi jeho kolegové muzi-
kanti přiřkli a zůstalo mu až do jeho 
skonu. V roce 1968 vznikla nová kapela 
Steamboat Stompers a Louis byl mezi 
jejími zakládajícími členy. Kapela hrála 
dynamický dixieland a brzy se začala 
prosazovat na tuzemských jazzových 
festivalech, koncertovala v jazzových 
i studentských klubech. Tou dobou 
dokonce Louis figuroval na druhém 

místě (hned za Felixem Slováčkem) 
mezi klarinetisty v žebříčku českých 
jazzových hudebníků. Kromě klarinetu 
hrál Louis i na saxofon a zpíval. Po 
příchodu první zpěvačky nahráli první 
LP desku. Postupem času, jak se kapela 
zdokonalovala a stávala se mezi přízniv-
ci a posluchači jazzu velmi oblíbenou, 
přibývalo koncertů a vystoupení na 
mnoha jazzových festivalech na mnoha 
místech Evropy, v době totalitní dokon-
ce i v Evropě západní. Doma natočili 
několik televizních koncertů a kapela 
vystupovala i ve filmu Pavučina. Přišly 
další desky a CD nahrávky (některé 
vydané v Německu) a pořady v Čs. roz-
hlase. Kapela vystoupila i na jazzovém 
festivalu v San Diegu v USA. Jaromír 
Louis v osmdesátých letech na čtyři 
roky přerušil svoji hudební činnost, 
když byl pracovně vyslán do Bagdádu. 
Po návratu hrál několik let s dalším 
známým dixielandovým orchestrem 
Old Timers Jazz Band. S nimi rovněž 
natočil CD a absolvoval stovky koncer-
tů, aby se nakonec vrátil ke Steamboat 
Stompers, s nimž hrál až do roku 2001, 
kdy byl nucen ukončit svou hudební 
kariéru z důvodu postupující těžké ne-
moci. Jaromír Louis Konůpka zemřel 
6. března 2014. Více o jeho hudebním 
působení se můžete dovědět na webu 
steamboat -stompers.cz v sekci historie, 
kde je také mnoho fotografií.

Vladimír Konůpka
Storyville Jazz band – stojící: Jindřich Hořánek, Trejbal, Jaromír „Louis“ Konůpka;
sedící: Ivan Mládek, Franta „Ringo“ Čech.

Jaromír „Louis“ Konůpka hraje a zpívá v Redutě.



Hasičská mše v kapli svatého Floriána 
a Šebestiána

T.J. Sokol Bzenec
- Župní zálesácký závod zdatnosti

Letos 6. května se konala poutní mše 
svatá za účasti sborů i jejich slavnost-
ních praporů z Bzence, Těmic, Syrovína 
a Moravského Písku. Mši celebroval 
děkan Vladimír Mrázek a místní kněz 

Martin Rumíšek.
Patron hasičů svatý Florián dal o sobě 

před začátkem mše svaté řádně vědět po-
řádnou průtrží mračen. Chci poděkovat 
všem, kdo i přes nepřízeň počasí přišli 

hasiče podpořit. A tímto Vás všechny 
zvu znovu za rok na kopec Starý hrad.

Klára Otépková 
starostka sboru

Dne 22. dubna jsme ve Bzenci uspořádali 
přebor župy Slovácké, a to v zálesáckém 
závodu zdatnosti. Na start se postavilo 
osmnáct dvou a tříčlenných hlídek ze 
Bzence a Podivína. Počasí nám přálo, 
a tak se ve Bzenci sešli nejen závodníci 
a traťoví komisaři, ale i mnozí rodiče.

Pro ty, kteří neví, co to takzvaný 

„ZZZ“ je, tak se jedná o soutěž družstev 
zahrnující běh v přírodním prostředí 
a dále odborně -technickou zdatnost 
v přírodě, poznávací činnosti a teoretic-
ké vědomosti. Děti si tedy vyzkoušely la-
nové překážky, plazení, šplh, lukostřelbu 
i rozdělávání ohně. Dále byly otestovány 
ze svých vědomostí z historie Sokola, 

zdravovědy a ze znalostí souvisejících 
s přírodou a turistikou - poznávaly kvě-
tiny, dřeviny, zvířata i souhvězdí. Ne-
chybělo ani uzlování, topografie a naše 
oblíbená morseovka. Úspěšné dopoledne 
bylo zakončeno opékáním špekáčků. 
Pak už jsme jen rozdali medaile a se 
sokolským „nazdar“ se rozloučili.
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Elegantní rybáci 
dostali nový domov
Na přelomu dubna a května ornitolo-
gové z Jihomoravské pobočky České 
společnosti ornitologické ve spoluprá-
ci s firmou SM Ponton umístili nové 
hnízdní ostrovy na několik rybníků 
v Jihomoravském kraji. Tyto ostrovy 
slouží vzácným rybákům obecným jako 
náhradní hnízdní stanoviště. Nové by-
dlení se rybákům podle všeho líbí a na 
každém ostrově se již teď zdržuje kolem 
dvaceti jedinců. Projekt Plovoucí ost-
rovy – podpora biodiverzity a kvality 
vod byl podpořen z Norských fondů ve 
výzvě Rago.
Rybáci obecní jsou elegantní ptáci se 
štíhlými křídly, na kterých zlehka pole-
tují nad vodou „Rybáci na našem území 
vyhledávají k hnízdění štěrkové ostrovy, 
na kterých nic nebo téměř nic neroste. 
Takové ostrovy dříve vznikaly v korytech 
větších řek během jarních velkých vod. 
Dnes jsou kvůli regulaci vodních toků 
vzácné. Kromě zachovávání přirozených 

biotopů proto hledáme nové možnosti, jak 
rybákům hnízdění umožnit,“ vysvětluje 
Gašpar Čamlík, jednatel Jihomoravské 
pobočky ČSO.
Jihomoravští ornitologové navázali na 
úspěch plovoucích ostrovů instalova-
ných na Slovensku a na Věstonické ná-
drži. Od roku 2009 se železobetonové 
ostrovy používají i na střední Moravě.
Jihomoravská pobočka začala s ochra-
nářskými opatřeními pro rybáka obec-
ného v roce 2008. Tehdy na jižní Moravě 
hnízdilo padesát dva párů. V roce 2021 
už to bylo dvě stě padesát a v roce 2022 
dokonce tři sta padesát párů rybáků, 
z nichž asi polovina hnízdila právě na 
plovoucích ostrovech.

První pozorování naznačují, že rybákům 
se nové ostrovy zamlouvají. Osídlili 
je téměř okamžitě. Pokud byste rádi 
viděli rybáky, hnízdní ostrovy a také 
jiné druhy ptáků, srdečně vás zveme na 
exkurze, které proběhnou v červnu na 
Lednických rybnících. Pozvánku najdete 
na Facebooku Jihomoravské pobočky 
České společnosti ornitologické
https://cs -cz.facebook.com/jmpcso/ 
a také na www.ostrovyprorybaky.cz
Gašpar Čamlík, camlik@birdlife.cz, 
731 782 066
Česká společnost ornitologická – Jiho-
moravská pobočka
Lidická 971/25, Brno 602 00
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Toulky Bzencem a okolím

Běh kolem Staráku

U Zásmětového
Málokdo ví, že když se vydá z ulice 
Úkolky přes železniční přejezd směrem 
k lesu, vedou jeho kroky po zbytcích 
hráze kdysi největšího ze bzeneckých 
rybníků s názvem Šíb (někdy uváděn 
jako Šíbný či Šibeník). Byl zbudován 
na konci 15. století za tehdejších maji-
telů panství Kropáčů z Nevědomí pod 
bzeneckou šibenicí – odsud ten jeho 
podivný název. A jako správný rybník, 
měl i on svůj mlýn. To místo naleznete 
snadno – přes Svodnici se klene polo-
rozbořený mostek, a právě zde mlýn 
stál. Dlouhá staletí se zde mlelo, ještě 

v testamentech z poloviny 18. století se 
o tomto mlýnu dočítáme. Když zanikl 
rybník a pro mlýn již nebylo využití, 
využila vrchnost dobré polohy blízko 
lesa a zřídila v bývalém mlýnu hájenku. 
Když už nebyla potřeba ani ta, sloužil 
dům jako obytné stavení. Poslední zdej-
ší obyvatelé – rodina Zásmětova – si 
postavila ve 20. století nový dům na 
Babí a staré stavení opustila. Posléze 
byl bývalý mlýn stržen a dnes již jen 
zbytky sklepa a základových zdí při-
pomínají místo, odkud se kdysi ozýval 
klapot mlýnského kola. Místu se dnes 

říká po posledních majitelích poněkud 
zkomoleně „U Zásnětového,“ v 19. sto-
letí se mu ale říkalo „U mlýnku.“ A tak 
až tudy půjdete příště, na chvilku se 
zastavte a poslouchejte – třeba uslyšíte 
bzeneckého vodníka, který stále naříká 
pro svůj ztracený rybník Šíb a čerstvě 
upečené koláče od mlynářky, které s ní 
směňoval za ty nekrásnější kapry ze 
svého hájemství.

Text: Janovský Petr 
Autor fotografií: Filip Radosta

V sobotu 20. 5. 2023 se náměstí zaplnilo 
běžkyněmi a běžci všech věkových kate-
gorií. Po skoro dvouletém pravidelném 
podvečerním nedělním běhu kolem 
Staráku, který do svých aktivit zařadil 
i Český olympijský výbor, se konal his-
toricky první závod na tomto okruhu, 
dlouhém 2,4 kilometrů.

Atmosféra byla přátelská, všechny 
běžce v cíli povzbuzovali četní diváci 
a rovnou jsme naplánovali i podzimní 
závod.
Přidáte se i vy?
Děkuji městu Bzenec a sponzorům Pe-
ugeot Jonal Hodonín a Pavlu Sýkorovi. 
Také všem zúčastněným organizátorům 
a pomocníkům, opravdu velké díky.

Vojtěch Koukal
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Soutěže zobcových fléten ZUŠ 
Lubomíra Ligase ve Bzenci

V minulém školním roce jsme se zúčast-
nily Flautoher v Teplicích a tam započala 
naše cesta za úspěchem. Od září roku 
2022 jsme pilně cvičily, abychom to 
dotáhly co nejdál v soutěži pro soubory 
dechových nástrojů.

Soutěžily jsme jako soubor Katana 
(Eliška Stočková, Alžběta Kusáková 
a Kristýna Tesaříková) a soubor Alkaena 
(Eliška Stočková, Alžběta Kusáková, 
Kristýna Tesaříková a Anna Kostílková).

Po úspěšném okresním kole v Kyjově 
nás čekalo krajské kolo ve Veselí nad 
Moravou, kde bohužel soubor Alkaena 
nepostoupil.

Se souborem Katana jsme se však 
vydaly do kola celostátního, které se 
konalo v Liberci. Tam jsme získaly 1. 
místo a dokonce zvláštní cenu poroty 
za skladbu Gypsy. Paní učitelka Gráfová 
získala také diplom za skvělou pedago-
gickou práci.

Okresní kolo
3. místo: Tlapky (Anna Kostílková, Te-
reza Peringerová)
2. místo: Duo Bzenec (Denisa Vlašicová, 
Kateřina Slabáková)
1. místo s postupem: Alkaena (Eliška 
Stočková, Alžběta Kusáková, Kristýna 
Tesaříková, Anna Kostílková)
1. místo s postupem: Katana (Eliška 
Stočková, Alžběta Kusáková, Kristýna 

Tesaříková)
Zvláštní ocenění poroty za pedagogickou 
práci pro paní učitelku Martu Gráfovou

Krajské kolo
1. místo bez postupu: Alkaena (Eliška 
Stočková, Alžběta Kusáková, Kristýna 
Tesaříková, Anna Kostílková)

1. místo s postupem: Katana (Eliška 
Stočková, Alžběta Kusáková, Kristýna 
Tesaříková)

Celostátní kolo
1. místo: Katana (Eliška Stočková, Alž-
běta Kusáková, Kristýna Tesaříková)
Zvláštní cena poroty za provedení sklad-
by tradicionál: Gypsy
Zvláštní ocenění poroty za pedagogickou 
práci pro paní učitelku Martu Gráfovou

Teplické flautohry:
Sólo:
1. místo: Ivana Kostílková
1. místo: Kateřina Slabáková
3. místo: Denisa Vlašicová

Komorní hra:

1. místo: Duo Bzenec (Denisa Vlašicová, 
Kateřina Slabáková)
2. místo: IvAnna (Ivana Kostílková, 
Anna Kostílková)

Ještě jednou moc děkujeme paní učitelce 
Martě Gráfové za skvělou přípravu.

Eliška – Alžběta - Kristýna
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Jaro ve Bzenci

Zima sice ještě nepustila otěže, na na-
šem náměstí se však objevilo krásné 
vajíčko, plné postupně nakvétajících 
květin, o Velikonocích k němu přibyla 
i třímetrová pomlázka. Děkujeme panu 
Hrabčíkovi, panu Kryštofovi a šikovným 
bzeneckým zahradnicím.

Teď je na vás, vymyslet něco, čím va-
jíčko nahradíme na léto. Máte nápad?

Bzenecký zámek žije na jaře
Jarmark na zámku opět přilákal množ-
ství lidí, kteří přišli nakoupit, dát si 
něco dobrého na zub, nebo se podívat 
na vystoupení dětí z Marijánku. K tra-
dičnímu pletení pomlázek a zdobení 
kraslic se letos přidalo několik dalších 
dílniček, tak si děti opravdu přišly na své. 
Spousta rodin se procházela zámeckou 
zahradou a plnila úkoly velikonoční 
stezky, zkušení zahradníci si vybírali 
semínka v místní semínkovně a kdo 
chtěl, vyfotil se v krásném fotokoutku.
Je fajn se občas takto sejít se sousedy, 
kamarády a známými, zvlášť na tak 
krásném místě, jakým je náš zámek.

Maxipes Fík
Pro děti se v neděli 28.3. konalo diva-

delní představení Maxipes Fík. Příhody 
psa a jeho kamarádky Áji znají všechny 
děti, ale přesto, nebo právě proto se 
rády přišly podívat, co společně prožijí 
tentokrát. Herci společně s velkou lout-
kou maxipsa předvedli opravdu skvělé 
výkony a diváci se skvěle bavili.

Festival IQ Play
V dubnu se dvě patra kulturního domu 
zaplnila aktivitami Festivalu IQ Play - 
putovní hravé výstavy, na které byly k vi-
dění, ale hlavně k vyzkoušení hry a hrač-
ky edukativního charakteru, smyslové 
hračky, Montessori pomůcky, dřevěné 
hračky, logické hry, stavebnice a zvětše-
niny her. Festival byl připraven tak, aby 
zabavil široké spektrum návštěvníků 
- dospělé, senio-
ry, a hlavně děti. 
Rozvoj logického 
myšlení a kreativi-
ty je důležité v ka-
ždém věku a proto 
jsme tuto aktivitu 
objedna l i  i  do 
Bzence, v červnu 
si můžete vyzkou-
šet Festival IQ Play 
podruhé.

Čarodějnice
Poslední dubnový den tradičně na Sta-
rém hradě pálíme čarodějnice. Tentokrát 
byla po cestě stanoviště s opravdovými 
čarodějnicemi, u kterých děti plnily roz-
ličné úkoly, luštily hádanky a získávaly 
talismany. Nahoře už čekala připravená 
vatra, a také skupina Husý kůže, která 
svojí hudební produkcí všechny skvěle 
bavila až do setmění.

Děkuji všem ochotným lidem, kteří 
ve svém volném čase pomáhají s or-
ganizací a mám radost, že je nás stále 
více. Velmi si vážím vaší pomoci a ještě 
jednou děkuji.
Pokud se také chcete přidat, jste vítáni.

Irena Koukalová Uličná 
místostarostka města Bzenec
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Příměstské tábory 
Bzeneckého klubíku
Rodiče již vědí, že na naše tábory je 
nejlepší přihlásit se rovnou v lednu. 
Letos jsme přidali jeden termín navíc, 
tak vám můžeme ještě i nyní nabídnout 
volná místa na Dobrodružném a Krea-
tivním táboře.

Co si představit pod pojmeme Kre‑
ativní tábor? Tvoření, kreslení, barve-
ní, vrtání, vaření, míchání, lepení … 

Zpracujeme látky, dřevo, papír, hlínu, 
ovoce, bylinky, vonné oleje, polymerové 
hmoty … Pojedeme také na celodenní 
výlet, zahrajeme si hry, vykoupeme se 
(pokud bude pěkně) …

Tábor je vhodný pro děti od pěti let. 
Menší děti mají připraveny polotovary, 
aby jim šla práce pěkně od ruky.

Dobrodružný tábor připravujeme 

letos poprvé, ale čerpáme ze zkušeností 
kolegů z jiných klubů, kde se děti pouští 
do pátrání a stopování, luští záhady, 
hrají a připravují hry, naučí se připravit 
si jídlo v přírodě i orientovat se v ní.

Termíny a ceny

Dobrodružný 10. - 14. 7. 2023 (1.900 Kč)
Kreativní 17. - 21. 7. 2023 (2.200 Kč)

Další informace na mailu
bzeneckyklubik@seznam.cz,
tel.: 733126261,
nebo na www.mamkastatkou.cz

Těšíme se na krásné prázdniny 
Irena Koukalová Uličná

Připravované akce ve Bzenci
ČERVEN
30. 6. 2023 17.00
Husý kůže, Nobody
rozloučení se školou, amfiteátr na Staráku

ČERVENEC
1. 7. 2023 9.00
festival „Den pro Mě“
amfiteátr zámeckého parku

2. 7. 2023 18.00
Dětské kočovné 
divadélko z Kyjova
u kaple na Starém hradě

8. 7. 2023 21.00
Summer párty
amfiteátr zámeckého parku

14. 7. 2023 20.00
koncert CITRON
Like Fool - amfiteátr zámeckého parku

SRPEN
11.—13. 8. 2023
Bzenecká pouť
11. 8. 2023 20.00
koncert TROS 
DISKOTEQUOS
Vojtěch Dyk, Jakub Prachař, Honza Ma-
xián, následuje Oldies párty - amfiteátr 
zámeckého parku

12. 8. 2023 13.00 – 21.00
Vína ze zámků
zámecká zahrada

12. 8. 2023 21.00
Summer Party
taneční párty - amfiteátr zámeckého 
parku

12. 8. 2023
Zatancuj si na zámku
nádvoří zámku

13. 8. 2023 16.00
Kašpárek
představení loutkového divadla Kašpá-
rek - divadélko v areálu zámku

13. 8. 2023 15.00
Čiperkové
vystoupení pro děti - amfiteátr zámec-
kého parku
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Každý příběh má svůj počátek – ten náš 
se začíná psát v druhé polovině 15. století 
po zániku hradu na vrcholu kopce, který 
po něm nese i svůj název „Starý hrad“. 
Bzenecké panství tehdy ještě patřilo do 
lenního majetku koruny, ale již od roku 
1421 bylo panovníky propůjčováno do 
zástavy šlechtických rodů. V roce 1421 
jej získal za osm set kop grošů nejvyšší 
zemský purkrabí a zároveň purkrabí 
Pražského hradu Václav z Dubé, aby 
již o rok později připadlo uherskému 
magnátovi Ctiboru Vajdovi. V roce 1435 
získal od krále bzenecké a veselské pan-
ství významný husitský hejtman Blažek 
z Borotína, po němž jej v roce 1441 ob-
držel majitel sousedního panství Jiřík 
z Kravař a Strážnice. Když v roce 1466 
zemřel, přešlo panství na jeho sestry, 
ale ty jej za 8 200 zlatých zastavily pří-
buznému krále Jiřího z Poděbrad Janu 
Kunovi z Kunštátu a Boleradic, který 
byl i zástavním majitelem sousedního 
hodonínského panství. Po pěti letech 
získal panství Mikuláš Kropáč z Nevě-
domí, jehož rod se stal zástav-
ním majitelem Bzence na dalších 
čtyřicet let.

V těchto neklidných dobách 
byla vystavěna na místě dneš-
ního zámku opevněná pozdně 
gotická tvrz se dvěma příkopy 
a zdí. Ta byla v průběhu 16. sto-
letí přebudována na renesanční 
zámek. V roce 1514 král Vladi-
slav Jagellonský vymanil natr-
valo Bzenec z lenního svazku 
koruny a panství již zůstalo ve 
faktickém držení jeho majitelů. 
Ti se zde však po celé 16. století 
velmi rychle střídali (v roce 1553 
bylo panství dokonce rozděleno 
podíly mezi šest majitelů součas-
ně). Teprve na konci 16. století, 
kdy se oženil Kašpar Pruskovský 
z Pruskova s Barborou Revaj 
z Revy se situace stabilizova-
la a bzenecké panství zůstalo 
v majetku rodu Pruskovských 
na dalších 220 let.

Z roku 1604 se nám v urbá-

ři panství dochoval i původní popis 
zámku: „Samotný zámek je čtyřhranný 
chráněný dvěma příkopy, mezi kterými se 
nachází hradba opatřená třemi malými 
baštami. Vnitřní příkop je osázen ovoc-
nými stromy. Vchod zámku je orientován 
směrem západním. U něj jsou byty pro 
purkrabího a strážné (strážných bývalo 
pět). Západní strana zámku je dvoupa-
trová zděná. V přízemí se nachází dvě 
proti sobě situované místnosti, v nichž 
pracují zámečtí úředníci. Pod nimi se 
nachází sklep. V prvním patře budovy 
je uprostřed dřevem obložená místnost, 
vedle ní na jedné straně, kudy se chodí 
po točitém schodišti, je klenutá místnost 
s předsíní a na druhé straně také dřevem 
obložená místnost s předsíní. V druhém 
patře se nachází pokoje samotného pan-
stva. Vlevo jsou tři pokoje s předsíněmi 
pro majitele zámku a vpravo jsou míst-
nosti pro jeho manželku a fraucimor. 
Severní strana zámku je jednoposchoďová 
postavená ze dřeva. V přízemí se nachází 
konírny, spižírny, vápenice a potřeby pro 

bednáře. Nad nimi se nachází dva pokoje 
pro hosty s předsíněmi a vedle nich zá-
mecká zbrojnice. Východní strana zámku 
je také jednoposchoďová postavena ze 
dřeva. V přízemí jsou konírny a dále 
pak sklady. Pod nimi se nachází sklepy, 
v nichž se skladují potraviny. V patře se 
nachází po levé ruce pokoje pro služeb-
nictvo a po pravé je místnost s předsíní 
pro hosty. Jižní strana zámku není uza-
vřená. K západnímu křídlu zde přiléhá 
kuchyně, jež má v poschodí jídelnu pro 
služebnictvo. Za ní je pekárna a spižírna, 
kde se uchovává pečivo. V proluce mezi 
západním a východním křídlem se na-
chází studna s čistou vodou.”

/pokračování příště/

Vzhledem k obsáhlosti daného tématu 
a omezenému prostoru v tištěném zpra-
vodaji bude vždy po publikování článku 
uveřejněna také jeho nezkrácená verze 
na městském webu www.bzenec.cz.

Vít Vratislavský, Libor Kuchař 
a Petr Janovský

Původní podoba bzeneckého zámku přestavěného z pozdně gotické 
tvrze na vyobrazení z druhé poloviny 17. století.


